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DOMĀSIM KOPA 

Г LR Saeimai, LR Izglītības ministrijai, 
masu medijiem 

Latvijas Universitātes Senāta 
atklātā vēstule 
Sakarā ar LR MK rīkojumu "Par Latvijas Universitātes un Latvijas 

Medicīnas akadēmijas reorganizāciju". 
Latvijas augstskolās ir daudzas studiju programmas, kuras dublējas, 

tādējādi netiek racionāli izmantoti studijām paredzētie līdzekļi. Tādē| 
ideja par šādu programmu apvienošanu ir atbalstāma. Taču Latvijas Uni
versitātes (LU) Senāts izsaka neizpratni par Ministru kabineta sasteig
to rīkojumu "Par Latvijas Universitātes un Latvijas Medicīnas akadēmi
jas reorganizāciju". 

LU Satversmes komisija, izanalizējot minēto rīkojumu, konstatējusi 
faktu, ka MK rīkojums "Par Latvijas Universitātes un Latvijas Medicī
nas akadēmijas reorganizāciju" neatbilst Latvijā spēkā esošajām tiesību 
normām, kā arī konvencionālām Eiropas demokrātiskās valstīs atzītām 
normām par universitāšu autonomiju. Ir pārkāpts vispāratzītais princips 
par tiesisko aktu hierarhisko sistēmu pēc to juridiskā spēka, kas no
teikts likumā "Par likumu un citu Saeimas, Valsts prezidenta un Minis
tru kabineta pieņemto aktu izsludināšanu, spēkā stāšanās kārtību un 
spēkā esamību." Nav ievēroti ari "Ministru kabineta iekšējās kārtības un 
darbības noteikumi" (nr. 160,30.04.1996.). 

Turklāt LU Satversmes komisija vērš uzmanību, ka Eiropas universi
tāšu Lielajā hartā un Erfurtes deklarācijā "Virzība uz universitātes auto
nomiju un atbildību XXI gadsimtā" nostiprināts universitāšu autonomi
jas un neaizskaramības princips: "Valstij jārespektē akadēmiskā brīvība 
un akadēmiskā autonomija, kas saprotama kā katras akadēmiskās insti
tūcijas tiesības pašai izlemt, kā īstenot tai izvirzītos un tās akceptētos 
uzdevumus", kas klaji ignorēts Ministru kabineta pieņemtajā rīkojumā. 

Tādējādi LU Senāts ir neizpratnē par MK nedemokrātisko rīcību - par 
jebkāda dialoga trūkumu, pieņemot šo rīkojumu, nekonsultējoties ar LU 
akadēmisko personālu. Turklāt vēl joprojām trīs dienu laikā LU nav ofi
ciāli saņēmusi minēto MK rīkojumu, kura atsevišķu punktu izpildes ter
miņš ir noteikts trīs dienas. 

Vēloties pievērst uzmanību iepriekš minētajam, LU Senāta viedoklis 
ir šāds: Piekrist LR MK lēmumam - pievienot Latvijas Medicīnas aka
dēmiju Latvijas Universitātei. 

Taču LU Senāts uzskata, ka minētā reorganizācija veicama saskaņā 
ar LU Satversmes 6.1. punktu, kas paredz jaunu struktūrvienību, to skaitā 
ari akadēmiju, iekļaušanu LU sastāvā. Reorganizācija būtu realizējama 
tikai pēc Latvijas Medicīnas akadēmijas akadēmiskā darba un saimnie
ciski finansiālās darbības detalizētas pārbaudes un analīzes. 

LU Senāta vārdā -
LU Senāta priekšsēdētājs, profesors Mārcis Auziņš 

vai reorganizācija ir mums 

īsi pirms mācību gada sākuma 
daudzus pārsteidza negaidītais val
dības lēmums par Latvijas Univer
sitātes un Medicīnas akadēmijas re
organizāciju. Lēmums ir pieņemts, 
neinteresējoties ne par mācībspēku, 
ne studentu viedokli šajā nozīmīgajā 
jautājumā. 

Jau pēc notikuša fakta uz sarunu 
aicināju tieši ieinteresētu personu -
AINĀRU KRONBERGU, LU Medi
cīnas fakultātes 1. kursa studentu. 
Ainārs 1991. gadā iestājās Medicīnas 
skolā, kur trīs gadu laikā ieguvis feld
šera diplomu. Slimnīcā strādā jau no 
1991. gada, intereses par medicīnu 
likumsakarīgs rezultāts bija iestāša
nās Medicīnas fakultātē. Šobrīd Ai
nārs strādā savā specialitātē - Rīgas 
pilsētas 7. klīniskās slimnīcas "Gaiļ-
ezers" Reanimācijas un intensīvās 
terapijas nodaļā, kā ari Rīgas lidos
tas glābšanas dienestā. Viņš ir sava 
darba patriots. 

- Kāda, tavuprāt, bija valdības 
motivācija šim pēkšņajam lēmu
mam, kas turklāt vēl tika pie
ņemts vasarā? 

Medicīnas akadēmijas studenti velas studēt 

Savu viedokli pauž Medicīnas 
akadēmijas III kursa students ZIG
MĀRS SEBRIS. 

- Kādēļ izvēlējies studijas Me
dicīnas akadēmijā? 

- Kad pirms diviem gadiem uzsā
ku studijas, tā bija vienīgā iespēja. 
Universitātē Medicīnas fakultāte ti
ka atvērta pavisam nesen. 

Ceru, ka būšu ārsts, bet vēl nees
mu izvēlējies specialitāti. Šobrīd strā
dāju Gaiļezera bērnu slimnīcā, te ro
das reālāks priekšstats par šo darbu, 
kaut vai par to, kādas ir attiecību for
mas slimnīcas personāla starpā. Es
mu ari ievēlēts par augstskolas Stu
dentu pašpārvaldes priekšsēdētāju, 
tas dod plašākas iespējas iniciatīvai. 

- Tava attieksme pret valdības 
lēmumu par reorganizāciju? 

- Būtībā es šo reformu, kamēr nav 
sniegts kāds nopietns pamatojums, 
neatbalstu. Nezinu, kāds studentiem 
būs no tā labums, un vai nebūs kas 
sliktāks? 

- Kas, tavuprāt, bijusi patiesā 
motivācija pieņemtajam lēmu
mam? 

- Neapšaubāmi, šeit ir iesaistīti po
litiski spēki. Tas norāda uz zināmām 

politiskām simpātijām un antipātijām. 
- Kāda ir Medicīnas akadēmi

jas attieksme pret šo lēmumu? 
- Jau agrāk esam iestājušies pret 

mūsu augstskolas likvidāciju un ie
pludināšanu Latvijas Universitātē. 
Ļaunums ir tas, ka, iespējams, tiks 
samazināts finansējums, nav arī 
skaidrs, kā tiks apvienotas studiju 
programmas. Ari pasniedzēju vidū 
nav skaidrības, starp viņiem, domā
ju, varētu pat izraisīties konflikti. 
Grūti iedomāties, kā apvienošana 
reāli varētu notikt. 

Tagad ir izveidota Reorganizāci
jas komisija, kurā ir iekļauti pārstāvji 
no abām augstskolām, ari studen
tiem. Šīs komisijas uzdevums būtī
bā ir noskaidrot, kā apvienošanu 
veikt labāk, jautājums par apvieno
šanas nepieciešamību neparādās -
tas ūka izlemts bez jebkādas studen
tu iesaistīšanas. Daži komisijas lo
cekļi tomēr nenoliedza, ka darba slē
dziens varētu būt tāds, kurā pievie
nošana netiek atzīta par lietderīgu. 
Savukārt valdības rīkojumā ir kon
krēti uzdevumi, kuros nav iekļauta 
lēmumu nepieciešamības izvērtēša
na. Paliek neatbildēti jautājumi - kā
da autonomija tiks saglabāta mūsu 
augstskolas struktūrām, kādā veidā 
tiks organizēta pārvalde? 

- Vai situācija var tikt mainīta? 
- Vel jāredz, kādā veidā šī situācija 

attīstīsies. Kaut ko mainīt jau var, bet 
nodomus par reorganizāciju nevar pa
darīt nebijušus. Es neesmu saņēmis 
pamatojumu, kas dotu man iemeslu 
domāt, ka šī reorganizācija būtu ļoti 
laba. Protams, normāli būtu, ja lēmu
ma pieņēmēji būtu konsultējušies ar 
visām iesaistītajām pusēm. Viss for
māli tiek pamatots ar reformu nepie
ciešamību kā tādu un, ja veic refor
mas, tas jādara ātri. Studentos tas, 
protams, izraisa neizpratni. 

- Vai reformas varētu kaitēt 
mācību procesam? 

- Protams, ka aktīvākie studenti 

vienmēr iesaistās un tāpēc arī daļu 
laika šo reformu dēļ nāksies atraut 
no studijām. Šādas jukas noteikti ne
stimulēs studentus mācībām. Es lē
mumu neuzskatu par nāves spriedu
mu, bet neredzu tajā ari neko labu. 

- Vai Medicīnas akadēmijas 
studenti kaut ko uzsāks, lai īste
notu savas vēlmes? 

- Mums bija pāris ideju, bet, diem
žēl, tās nerealizējās. 

Pagaidām vēl nekas īsti nav 
skaidrs - kāda pievienošanas rezul
tātā būs. autonomija, finansu pārval
de utt. Sobrid varētu protestēt tieši 
pret faktu, ka studentus neinformē 
par pārmaiņām. Studentu rīkoti pa
sākumi nav izslēgti, varbūt vienīgi 
pietrūkst profesionālu organizētāju. 

- Vai studentiem ir kāds at
balsts valdības struktūrās? 

- Politisku lobiju studentiem šo
brīd nav. Kopā ar Latvijas Universi
tātes studentiem mums jau ir biju
šas pārrunas ar ministriem, viņi ir 
gatavi uzklausīt mūsu viedokli. Nor
māls dialogs ir iespējams. 

- Vai esi apmierināts ar aka
dēmijas darba apstākļiem? 

- Studiju apstākļi ir labi, domāju, 
ari pateicoties Vētras kungam. 

- Kāds ir tavs viedoklis par 
jauno finansēšanas sistēmu? 

- Ir ļoti maz vietējo studentu, ku
ri mācās par maksu - izmaksas ir 
augstas. Ir gan ārzemju studenti, kas 
maksā ap 3000 dolāru gadā, gan arī 
vietējie studenti, kas par medicīnas 
studijām maksā ap Ls 1000 gadā, bet 
par studijām sociālajās zinātnēs -
zem Ls 300 gadā. 

Nezinu, kādā veidā jaunā finansē
šanas sistēma varētu nodrošināt val
sti ar speciālistiem. Vai, saņēmis kre
dītu ap Ls 20 000, ārsts varēs to at
dot no niecīgās mediķa algas? Iece
rētajai maksas izglītības sistēmai vai
rāk redzu mīnusus nekā plusus. 

Intervējusi -
A N D A L A S E 

- Tas bija ārkārtīgi pēkšņs lēmums. 
Droši vien, šie jautājumi jau agrāk bija 
izlemti augstākajā Emenī. Visi kursa 
biedri man zvanīja pilnīgā neizpratnē, 
bija ļoti sašutuši par valdības negai
dīto lēmumu. Šāda pati attieksme pret 
notikušo bija ari kolēģiem. Mēs gri
bam mācīties Universitātes Medicī
nas fakultātē, nepāriesim ne uz vie
nu citu augstskolu. Mēs savus profe
sorus nevienam neatdosim. Latvijas 
Universitātē salīdzinājumā ar Medi
cīnas akadēmiju valda daudz demo
krātiskākas attiecības. Latvijas Uni
versitātes izglītība ir universitātes iz
glītība, tā reflektantam dod daudz lie
lāku iespēju saprast un uztvert apkārt 
notiekošo, veido plašāku redzesloku. 
Universitātes diploms tiek novērtēts 
ari citur pasaulē. 

Daudz ko mēs arī nezinām. Pie
mēram, Universitātē finansu kontro
le notiek dažas dienas, bet akadēmijā 
tā stipri vien ievelkas. Reorganizā
cija faktiski ir likvidācija; tātad iestā
de ir bankrotējusi un viss faktiski 
tiek norakstīts. 

Dīvaini, ka šāds nozīmīgs lēmums 
tiek pieņemts vasaras laikā, viss no
tiek aiz muguras, nepieaicinot ne stu
dentus, ne rektoru. Daudzi vēl nav 
paspējuši iedziļināties lietas būtībā. 

- Kāpēc valstī izveidojusies situā
cija, ka būtībā nekompetentu cilvēku 
varā ir izlemt šādas lietas? 

- Varbūt tā ir likumdošana, ari ambīci
jas. Daži cilvēki uzsēdusies kā suņi uz sie
na kaudzes. Ja ir divas Medicīnas fakul' 
tes, tad, konkurējot savā starpā, aug Vo, 
nu vienas vai otras iestādes līmenis. Ap
vienojot tās, konkurence izpaliks. Būs at
griešanās situācijā, kāda bija pirms piec
desmit gadiem - Universitātē bija Medicī-. 
nas fakultāte. Tas, protams, pieradīja, ka 
Universitātei piemīt klasiskas universitā
tes statuss - tur ir gan teologi, gan skolo
tāji, filologi, mediķi, juristi. 

- Kas varētu būt atbalsts studen
tiem dotajā situācijā? 

- Rektors J. Zaķis izteicās, ka Medicī
nas fakultāte Universitātē ir bijusi un būs; 
ari tādēļ, lai saglabātu klasiskās universi
tātes stilu. Zaķa kungu mēs ļoti cienām, 
viņam nenoliedzami ir milzīga nozīme. 
Piedalījos Senāta ārkārtas sapulcē. Nekad 
vēl Zaķa kungu nebiju redzējis tik "uzvilk
tu", viņam acīmredzami sāpēja Universi
tātes liktenis, rektors teica arī diezgan 
asus vārdus. Mani nošokēja tas, ka bija no
protams - cienījamā izglītības ministre Sil
va Golde vāji orientējas Universitātes jau 
tājumos. Radās pat doma par izglītības n. 
nistres atstādināšanas iespēju. Viss pasā
kums kopumā izvērtās ļoti vētrains. 

Izglītības un zinātnes ministre Silva Golde un LU rektors Juris Zaķis 
LU Senāta ārkārtas sēdes laikā 

Medicīnas fakultāte gatava 

Sabiedrībā rosīšanos ienesusi zi
ņa par Medicīnas akadēmijas pievie
nošanu Latvijas Universitātei. Ko
mentāru par šo ziņu "UA" lūdza Me
dicīnas fakultātes dekānam, profeso
ram ULDIM VKMANIM. 

- Iesākums bija pavisam īpatnējs, 
kad Ministru kabinetā un Izglītības 
un zinātnes ministrijā tika lemts lik
vidēt Universitāti, Medicīnas aka
dēmiju, apturot abu augstskolu Sa
tversmes, pārtraukt juridisko pēc
tecību, veidojot pavisam jaunu 
augstskolu, un iecelt tai rektoru. 
Tas būtu ļoti nedemokrātisks lē
mums. Likums ir jāievēro. Nav pie
ļaujama 81. panta kārtībā Satver
smes apturēšana. Tāpat nav pieļau
jama Satversmes tiesas likvidēša
na Latvijā. Pret šādām lietām ir jā
vēršas gan Latvijas Universitātei, 
gan visai tautai, jo tikai tā, manu

prāt, var nodrošināt demokrātisko normu 
izpildi valstī. Jārēķinās ar cilvēku domām, 
jāņem tās vērā un demokrātiski jālemj 
jautājumi. Piemēram, Medicīnas fakultā
tē vados pēc principa, ka izlemjam jautā
jumus demokrātiski. Tas prasa vairāk pū
ļu un raižu - cilvēki ir jāpārliecina, jāpie
rāda, jādiskutē. Tā var iegūt pareizāko va
riantu, kāds ceļš ejams. 

- Atjaunotajai Medicīnas fakultātei 
būs gads. Kāds tas bijis? 

- Sis ir pārāk īss periods tik lielam pro
jektam. Sākot ar studiju programmām, bi
ja jānodrošina studijas Latvijas Univer
sitātē ari tiem studentiem, kuri pārnāca 
no Medicīnas akadēmijas. Mani nedaudz 
no sliedēm izsita fakts, ka februāri pie 
mums pārnāca 20 piektkursnieku. Līdz 
ar to bija ātrāk jāslēdz ar slimnīcām līgu
mi, lai būtu iespējams nodrošināt klīnis
kās bāzes. Šobrīd ir līgumi ar ļoti daudzām 
Rīgas un pilsētas apkārtnes slimnīcām 
par to potenciāla izmantošanu - materiā
li tehnisko bāzi un slimnieku kontinge-
tu. īpaša šai ziņā ir Rīgas 1. ātrās palīdz, 
bas slimnīca, kuras galvenais ārsts ir Jā
nis Ozols. Šajā slimnīcā uzņemšanas no
daļā nonāk dažādi slimnieki, un ir jāuz
stāda diagnoze, gluži kā dzīvē praktiska
jam ārstam - vai cilvēkam ir infarkts, 
pneimonija vai vēl kas cits. Vērtīga mācī
bu bāze ir ari Jūras medicīnas centrs, ku
rā ir ķirurģiskā klīnika. Ari Onkoloģijas 
centrs, Tuberkulozes, Infekciju slimnīcas 
klīnika "Linezers", 2. slimnīca. Kā pedia
trijas bāzi izmantosim bērnu slimnīcu 
Gaiļezera. 

- Cik daudz fakultātē ir studentu? 
- Beidzot mācību gadu, bija 100. Uzsā

kot mācības, ir vairāk nekā 200 studentu, 
jo šajā periodā ir nākušās klāt jaunas stu
diju programmas - sabiedrības veselības 
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vajadzīga? 
- Vai studentiem ir cerības sagaidīt 

sev labvēlīgu rezultātu? 
- Studentiem noteikti ir sevi jāparāda, ne

drīkst stāvēt malā. Kādam tomēr nāksies rea
ģēt, jo ir ap 22 tūkstoši studentu. 

Aprīlī notika visu studējošo kopīga pro-
.̂ sta akcija pret izglītības finansējuma sama
zināšanu. Mēs stāvējām ar plakātiem, pienā
ca Vētras kungs un smīnot pateica: "Jūs va
rat neuztraukties, finansējuma jums nebūs." 
Viņam bija konkrēta atbilde: gribēt ir viens, 
dabūt - kaut kas cits. Ar šo cilvēku kopā iet 
mēs nevēlamies. 

- Vai izglītība ir bizness? 
- Savā ziņā jā. It īpaši pēdējā laikā tiek pie

prasīta izglītība. Un, protams, tas ir normāli, un 
tā tam normālā valstī vajadzētu būt.. 

- Vai drīzumā izglītība nebūs tikai ma
teriāli nodrošinātu cilvēku privilēģija? 

- Medicīnas akadēmijā tieši šāda situācija 
veidojas. Jau tagad gadā jāmaksā pāri par Ls 
1000. 

- Kādu tu redzi savu nākotni? 
- Mani ļoti saista kardioloģija. Strādājot 

reanimācijā, ir saskarsme ar slimniekiem kri
tiskā stāvoklī. Man patīk asi momenti. Tās ir 
alternatīvas. Nāve ir neparedzama, tomēr 
vienmēr ceram, ka viss būs kārtībā. Mierīgu 
dzīvi es nevarētu dzīvot. 

- Mediķi un niecīgais finansējums? 
-Ja cilvēks nāk uz Medicīnas fakultāti, var

būt pašā sākumā viņam ir tā doma, ka ārsti 
staigā baltos halātos; darbs tiek idealizēts. 
Ārsts patiešām savā ziņā slimniekam ir 
Dievs, tomēr ari mums ir iespēju robežas. 
Tieši sanitārajās praksēs studenti saskaras 
ar šo realitāti. Pamatā lielākā daļa mediķu ir 
sava darba fani, jo normāls cilvēks par tik ze
mu atalgojumu nestrādātu. Diezgan daudzi 
šī iemesla dēļ ari aiziet strādāt uz firmām, 
strādā pat ar medicīnu nesaistītu darbu. Emo
cionāli mediķa darbs ir ļoti saspringts. 

- Vai tu mīli šo valsti? 
- Jā, šī valsts ir interesanta, tu nekad ne

vari paredzēt, kādi jaunumi būs nākamajā die
nā. 

- Varbūt tev ir kāds novēlējums Zaķa 
kungam... 

- Rektoram jānovēl liela izturība, spēks cī
nīties ar pārpratumiem. Mēs - Medicīnas fa
kultāte - būsim viņam stingrs balsts, centīsi
mies visur aktīvi darboties. 

Gribas cerēt, ka visi jautājumi atrisināsies 
par labu Medicīnas fakultātei un Universitā
tei. 

A N D A L A S E 

JAUNUMI 

darbam 

Sveiks/1 aunáis student! jeb kādas 
programmas interesē studetgribošos 

Šogad LU dienas nodaļā pieteicās 13 136, vakara nodaļā -1369, ne
klātienes nodaļā -1849 studētgribošie. Vēl nav apkopoti dati par studen
tiem, kas pieteikušies Atklātajā Universitātē un Tālmācības program
mās. 

Dustrācijai skaitļi par programmām, uz kurām pieteicās visvairāk in
teresentu un pretēji - vismazāk ieinteresēto. 

māsas bakalaurs, sabiedrības veselības mā
sas maģistrs un kosmetologs. 

Šogad konkurss bija 4,8 studenti uz vie
tu, pagājušogad - 5,2 studenti. Esam apmē
ram tajās pašās robežās. Interesanti, ka 18 
jaunieši, kuri netika budžeta vietās Medi
cīnas akadēmijā, jo neizturēja konkursu, ga
tavi maksāt par mācībām LU Medicīnas fa
kultātē. 

Liels konkurss bija bakalaura medmāsu 
specialitātē -14 pretendenti uz vienu vietu. 
Par to bijām patīkami pārsteigti. Uz studijām 
maģistrantūrā konkurss bija divi pretendenti 
uz vienu vietu. 

- Kā jūs komentējat Medicīnas aka
dēmijas integrēšanos LU? 

- Laikrakstos un televīzijā redzu, ka aka
dēmijas vadība vairs nevēlas šo integrēšanos, 
bet gan, lai akadēmija paliek patstāvīga. 

Studentam ir jābūt izvēlei. Ja viņš ir pie
rakstījies studiju programmā akadēmijā, lai 
mācās tur. Taču ir studenti, kuri pierakstīju
šies LU Medicīnas fakultātes mācību pro
grammās. Jānodrošina studentiem mācības 
tur, kur viņi iestājušies. 

Uz Medicīnas akadēmijas pievienošanu 
LU skatāmies pozitīvi. Medicīnas fakultātē ir 
izveidotas visas struktūras, sākot no dekāna 
un beidzot ar Domi. Esam gatavi izsludināt 
konkursu tiem mācībspēkiem, kuri vēlētos 
nākt pie mums. 

Atsevišķs jautājums ir par lielā adminis
trācijas korpusa lietderību, jo Universitātē 
viss rit, kā vajadzīgs. Nav liela problēma pie
vienot dažas studiju programmas, jo Medicī
nas akadēmijā studentu skaits ir ap 1800. Tā 
būtu iespējams ekonomiskais efekts, bet ci
tādi es to neredzu. 

Mēs strādājam veiksmīgi un esam gatavi 
jaunajam mācību gadam. 

M Ā R A S A D O V S K A 
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Angļu filoloģijas (bakalaura] 363 187 104 11 24.1 0.94 0.52 
Ārstniecības (profesionālā) 142 0 0 473 2.03 0 0 
Baltu filoloģijas (bakalaura) 178 0 '21 356 2.37 0 0.02 
Datorzinātņu (bakalaura) 453 0 0 604 5.44 0 0 
Ekonomika (finansu menedžments), 
5-gad. (profesionālā) 

388 24 192 0 0 0.6 1.92 

Ekonomika (grāmatvedība, analīze, 
audfts) 5-gad. (profesionālā) 

659 41 8 0 0 0.46 0.09 

Ekonomikas (bakalaura) 1366 0 0 11.38 8.48 0 0 
Ekonomikas (maģistra) Я65 0 0 10.43 0 0 0 
Franču filoloģijas (bakalaura) 40 0 0 2.86 1.6 0 0 
Ģeogrāfijas (bakalaura) 298 0 43 9.93 9.35 0 1.43 
Japānas studiju (bakalaura) 75 1 0 6.25 6.6 0 0 
Komunikācijas zinātne (maģistra) 36 0 0 2.4 0 0 0 
Komunikācijas zinātne (bakalaura) Л53 0 96 14 12 11.04 0 192 
Pedagoģijas [fakultātē] (maģistra) 4 0 189 0.2 0 0 1 89 
Politikas zinātnes (maģistra) 84 0 0 4.2 0 0 0 
Politikas zinātnes (bakalaura) 595 0 0 1488 50 0 0 
Psiholoģes (maģistra) 53 0 0 3.53 0 0 0 
Psiholoģijas (bakalaura) 441 0 0 22 05 16.75 0 0 
Sociālā darba (bakalaura) 1 0 0 0 0 0 0 
Tiesību zinātnes (maģistra) 33 0 48 2.2 0 0 0.48 
Tiesību zinātnes (profesionāla) 1156 457 577 13.6 924 4 15 3.85 
Vadības zinību (bakalaura) 1326 0 1 9.47 3.01 0 0 
Vadības zinību (mao stra) 359 0 0 10.26 0 0 0 
Vides pedagoģijas (maģistra) 2 0 0 0 0 0 0 
Vidusskolas krievu valodas un 
literatūras, krievu valodas kā 
svešvalodas un latviešu valodas 
kā otrās valodas skolotāja 
(profesionālā) 

8 0 0 0 0 0 0 

Vidusskolas bioloģijas un 
ķīmijas skolotāja (profesionālā) 

0 0 0 0 0 0 0 

Vidusskolas fizikas skolotāja 
1-gad. (profesionālā) 

0 0 1 0 0 0 0.04 

Vidusskolas ķīmijas 
skolotāja (profesionālā) 

1 0 0 0 0 0 0 

Vidusskolas latviešu valodas 
skolotāja (profesionālā) 

6 0 0 0 0 0 0 

Vidusskolas latviešu valodas 
kā otrās valodas skolotāja 
5-gad. (profesionālā) 

21 2 10 1.05 0 0 0.67 

Vidusskolas latviešu valodas 
un literatūras skolotāja 
5-gad. (profesionālā) 

33 2 11 1.65 0 0 0.44 

Izglītībai vajadzīgas 
arī latviešu grāmatas 

Latvijas izglītības ministrs un LU 
rektors 1938. gadā rakstīja: "... Ja 
mēs dziedam mūsu lepnajā dziesmā, 
ka Latvija ir pērle, kas no dzelmēm 
iznira, tad dārgakmeņiem un pērlēm 
jābūt latviešu grāmatām..." 

Medicīnas studenti un ārsti sa
ņem jaunu latviešu zinātnieku un 
docētāju grāmatu: Pāvils Vasariņš 
(Kanāda) un Alfrēds Miltiņš 
(Latvija) "Klīniskā dermatove-
neroloģija". To izdeva un finansē
ja apgāds "Zvaigzne ABC". Ievad
vārdus uzrakstīja LZA akadēmiķe, 
LU profesore Vija Zaiga Klusa un 
LZA korespondētājloceklis, LU pro
fesors Arnis Vīksna. 

Šī grāmata tapa abu latviešu pro
fesoru kopdarba rezultātā - Makmās-
tera universitātes profesors strādā
ja Kanādā, ur. Latvijas profesors sā
kumā AML (RSU) un tagad LU Me
dicīnas fakultātē. Grāmatā atspogu
ļota vairāku Rietumvalstu pieeja iz-

Datorzinātņu studenti 
saņems kredītus 

Informācijas tehnoloģijas nozarē, 
kā nevienā citā, pēc Latvijas Republi
kas neatkarības atjaunošanas ir izde
vies nepieļaut zinātniskā potenciāla 
aizplūšanu uz Rietumiem Arī turpmāk 
ar nosacījumu, ja Latvijā saņemama la
ba izglītība, konkurētspēja paaugstinās. 
Svarīgi startēt izvēlētajā tirgū ar to
brīd modernākajām metodobģijām vai 
tehnoloģiju, dabūt labus pasūtījumus, 
strādāt, pelnīt, maksāt valstij nodok
ļus un visiem kopā attīstīties. Tāpēc 
DATI Grupa, kas jau ceturto gadu sa
glabā lielākā privātā datorprogrammas 
izstrādātājuzņēmuma statusu Aus
trumeiropā, konsekventi realizē inves
tīciju programmu jaunatnes izglītoša
nas jomā, pēdējo piecu gadu laikā in
vestējot apmēram Ls 175 000. Tomēr 
vēl ļoti trūkst datorikas speciālistu. 
Diemžēl, pašreizējos studijām nelab
vēlīgajos laikos absolventu skaitā no
nāk labi ja trešdaļa no pirmkursnie
kiem. Nepieciešami valsts vai privā
ta biznesa struktūru garantēti kredī
ti tādā apjomā (vismaz Ls 100 - 150 
mēnesī), lai šo specialitāšu studenti 
varētu savlaicīgi un netraucēti pabeigt 
studijas. Ari a/s "Hansabanka" atbal
sta DATI Grupas studiju atbalsta pro
grammu un ir gatava nodrošināt in
formācijas tehnoloģiju studentu kre
ditēšanas procesu. Tā 24. augustā 
Žurnālistu namā tika parakstīts sav
starpējās sadarbības līgums starp DA
TI Grupu (a/s DATI) un a/s "Hansa
banka". Tā ir mūsdienu prasībām at

bilstoša līmeņa studentu kreditēša
nas programma. 

"Hansabanka" paredzējusi dator
zinātņu studentu sociālo vajadzību 
nodrošināšanai kredītos izsniegt 100 
tūkstošus latu, bet DATI Grupa ir šī 
aizdevuma galvotāja. 

Kredītus varēs iegūt valsts augst
skolas vai akreditētas privātās augst
skolas datorzinātņu bakalaura, maģis
tra vai inženieru studiju programmas 
pilna laika sekmīgi studenti. Kā jau mi
nēts, galvenais nodrošinājums ir DA
TU galvojums, bet papildus nodrošinā
jums ir studenta pirmās pakāpes radi
nieka galvojums. Kredītu varēs saņemt 
četrus gadus, pēc tam tas būs jāsāk at
maksāt. Aizdevuma procentu likme ir 
augsta -11 procenti gadā no saņemto 
un vēl neatmaksāto līdzekļu summas. 

Ari "Hansabanka" ir gatava atbal
stīt izglītību un studentus ceļā uz zi
nāšanām, lai jauno speciālistu de
vums kalpotu Latvijai. 

Izvērstu informāciju par a/s 
"DATI" un a/s "Hansabanka" kre
dītiem var saņemt Rīgas Informā
cijas tehnoloģijas institūtā (RITI) 
(mācību direktors Dr. Māris Vī
riņš) Rīgā, Kuldīgas ielā 45 (ieeja 
no Gregora ielas), tālr. 7067709, 
e-pasts: maris.vitins@dati.lv 

Dokumenti iesniedzami no 13. 
septembra līdz 4. oktobrim RITI 

Pēc a/s DAT I informācijas 
mater iāl iem 

Pulcējas Baltijas jūras 
valstu augstskolas 

glītības procesam. Tā adoptēta Lat
vijas apstākļiem tādās medicīnas 
apakšnozarēs kā dermatoloģija un 
veneroloģija. Oriģinālas ir nodaļas 
par ieteikto studiju literatūru, vene
roloģijas un dermatoloģijas attīstības 
vēsturiskajām īpatnībām mūsu val
stī. Grāmatu recenzēja latviešu zi
nātnieki un pedagogi Latvijā un Ka
nādā, kā ari populārie sabiedriskie 
darbinieki: AML profesors Ivars Ši
liņš, LZA Dr. med. honoris causa un 
Kanādas profesors Kaspars Tūters, 
populārais ģimenes ārsts un docents 
Andris Lasmanis u. c 

Novēlēsim šim un nākošajiem 
mācību līdzekļiem, kuri tiks izdoti, 
labu ceļa vēju un atsaucību bibliotē
kās un grāmatu veikalos. 

Latvijas h lamidio logu 
asociācijas prezidente, 

Dr. med. A I N A B E R Z U P E 

18. - 20. augustā Sāremā, Univer
sitāšu centrā notika Somijas universi
tāšu fakultāšu sekretāru seminārs. 
Universitāšu centru kā Fondu dibinā
jusi Tartu universitāte, Igaunijas Lauk
saimniecības universitāte, Tallinas 
Tehniskā universitāte, Tallinas Peda
goģiskā universitāte un Turku univer
sitāte (Somija). Seminārā piedalījās 
vairāk nekā 70 dalībnieku no dažādam 
Somijas universitātēm, kā ari Tartu 
universitātes pārstāvji un viesi no Lat
vijas un Lietuvas. No Latvijas šajā se
minārā piedalījās LU kanclers R Fric-
bergs, kas nolasīja referātu par aug
stākās izglītības finansēšanas tenden
cēm un salīdzinājumu ar citām valstīm, 
un LU SIC direktors J. Stonis, kas re
ferēja par Latvijas augstākās izglītības 
sistēmu un tās pārvaldi. Semināra da
lībniekus īpaši interesēja kartība, kā
dā tiek ievēlētas personas administra
tīvos amatos, kā ari Latvijas izglītības 
indikatoru salīdzinājums ar citu val
stu indikatoriem, īpaši finansu jomā. 

Mūsu interese jau ilgāku laiku pie
vērsta Somijas universitāšu praksei -
fakultāšu sekretāru institūcijai, kas no
drošina universitātes vienotu adminis
tratīvu funkcionēšanu un kas ir dekā
na palīgs ikdienas darbā. Līdzīgi mo

deļi darbojas arī citās Ziemeļeiropas 
valstīs. Būtiskākā atziņa, ka šo insti
tūciju darbība vērsta uz sekmīgas un 
profesionālas administrācijas darbības 
nodrošināšanu vienota universitātes 
mērķa sasniegšanai, sekmīgi sadarbo
joties universitātes centrālajai admi
nistrācijai ar fakultāšu administrāciju. 

Piedalījāmies sarunās par iespē
jamām tālākām aktivitātēm, kas va
rētu notikt Baltijas jūras valstu uni
versitāšu sadarbības tīkla ietvaros. 
Viens no nākamajiem sadarbības 
posmiem varētu būt Baltijas valstu 
augstskolu administratoru seminārs 
kopā ar Somijas speciālistiem nāka
mā gada pavasari Rīgā. Tā organizā
cijai esam piekrituši. 

No Sāremā universitāšu centra 
LU vadība saņēma uzaicinājumu pie
dalīties centra jubilejas konferencē 
nākamajā mēnesī. 

No Somijas pārstāvju puses tika 
izrādīta aktīva interese par iespējām 
sadarboties SOCRATES program
mas ietvaros, par ko informēsim at
tiecīgo studiju programmu vadītājus. 

J Ā N I S S T O N I S , 
L U S t u d i j u informācijas 

centra di rektors 
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Bonjour, Šiauliai! 
'Lai dzīvo mūsu rektors Za

ķis! "Pa zaķi" mēs nebrauksim." 
Tā teica profesors Andrejs Ban-
kavs, kad sēdamies autobusā, 
kas veda mūs atpakaļ uz Rīgu 
pēc divām brīnišķīgi pavadītām 
dienām kopā ar jauniegūtiem 
draugiem Sauļu universitātē. 
Autobusa šoferis ierūcināja mo
toru un.lēnām atstāja "saules" 
pilsētu Šauļus, un mēs, veroties 
pa logu, sākām pārdomāt piedzī
voto, kas nu jau pamazām pār
tapa par atmiņām. 

Jau pagājušajā gadā profesors 
Bankavs mums, franču filoloģijas 
studentiem, piedāvāja apciemot sa
vus "kolēģus" kaimiņvalstīs. Šī ide
ja mūs patiesi ieinteresēja, un ar ne
manāmu, bet tomēr nepacietību sā
kām gaidīt tās īstenošanos. Un sa
gaidījām! 21. maijā veicām mūsu 
franču grupas pirmo kopējo ārzem
ju braucienu, kura galamērķis bija 
Sauju universitāte. 

Mūs uzņēma kā mīļi gaidītus 
ciemiņus, un jau no pirmā brīža ju
tāmies kā labi draugi. Par to no 
sirds jāpateicas romāņu valodu ka

tedras vadītājai un Šauļu universi
tātes vadībai. 

Pirmkārt, apskatījām pašu galve
no Sauļu universitātes "mītni", gau
mīgi iekārtotu sešstāvu ēku ar lifta 
pakalpojumiem. Katrā stāvā pama
nījām interesantas lietas, kas pašas 
nedaudz stāstīja par to, ko dara stu
denti. Varbūt tas skan mazliet sa

vādi... Runa taču nav ne par muze
ju, ne par kāda mākslinieka memo
riālo namu. Bet studentu veidotās 
vitrāžas, atsevišķas paštaisītas mē
beles, gleznas, jauno fotoamatieru, 
vēsturnieku, ka ari "augumīļu stū
rīši" un gaiteņi, - tas viss piesaistī
ja mūsu uzmanību. 

Šauļu universitāte ir pati jaunā

kā Lietuvā, dibināta 1997. gadā un 
izveidota, apvienojot Šauļu Pedago
ģisko institūtu un Kaunas Tehnis
kās universitātes politehnisko no
daļu. Universitātei pašlaik ir septi
ņas fakultātes, un tajā mācās ap 
5500 studentu. 

Pēc universitātes apskatīšanas vi
si draudzīgā "barā" devāmies iepa
zīties ar Šauļiem. Ceļā daudz runā
jām, noskaidrojām un stāstījām, un, 
lai cik jocīgi tas neizklausītos, viss 
notika franciski. 

Šauļi, Lietuvas ceturtā lielākā pil
sēta, atrodas valsts ziemeļu daļā un 
ir dibināta 1236. gadā pēc slavenās 
Saules kaujas. Tāpēc Šauļus pazīs
tam kā "saules" pilsētu. Turklāt, to
dien visa pilsēta patiešām bija sau
les pielieta, un šķita, it kā tā mums 
par prieku būtu panākusi solīti tuvāk. 
Sākumā novērtējām gājēju ielas in
teresantās skulptūras un oriģinālos 
veikalu skatlogus. Lai gan pa to gā
jām ilgi, ne mirkli negarlaikojoties 
nonācām pie Saules pulksteņa. Tā
lāk mūsu ceļš veda uz balto Sv. Pē
tera un Sv. Paula katedrāli, kuras 
skaistums spēja patiesi apburt. 

mus pievei
cām, "uzraujot" pa kādai ziņģei, kas 
jau labu laiku bija kļuvušas visiem 
zināmas. Redzējām iespaidīgo 
Krusta kalnu, staigājām pa Kurtu-
venu reģionālo parku un noslēgu
mā pabijām kādā zirgaudzētavā, kur 
visiem bija dota iespēja izmēģināt 
savu drosmi un varēšanu, sēžot zir
ga mugurā. Tā vienā rosībā pagāja 
mūsu ciemošanās laiks. 

Lai gan divās dienās iepazināmies 
tikai ar nelielu daļiņu tur studējošo, 
tomēr sapratām, ka esam gatavi uz 
tālāku sadarbību - tagad ari starp stu
dentiem. Atvadoties viens otram tei
cām: "Līdz nākamajai piektdienai!" 
Tas būs septembrī, kad ceram viņus 
iepazīstināt arī ar mūsu Universitā
ti un Rīgu. 

J O G I T A L O G I N A , 
Svešvalodu fakul tātes f ranču 

f i loloģi jas s tudente 

LU astronomi vēroja Saules aptumsumu 
Daļējo Saules aptumsumu, 

protams, varēja vērot tepat 
Latvijā, bet grupa Universi

tātes astronomu, tiecoties uz pilnī
bu, devās izjust pilno aptumsumu 
Ungārijā pie Balatona ezera. Par tur 
redzēto un ne tikai stāsta LU As
tronomijas institūta asistente, izde
vuma "Zvaigžņotā Debess" atbildī
gā sekretāre IRĒNA PUNDURE. 

- Kad pirmo reizi zinātniski sā
ka izskaidrot Saules aptumsumu? 

Jau vairākus simtus gadu pirms 
Kristus dzimšanas senie debess vē
rotāji bija nonākuši pie secinājuma, 
ka aptumsumi atkārtojas ik pēc kat
riem astoņpadsmit gadiem un 11,3 
dienām, L i., 6585 un 1/3 diennak
tīm. Ari šī perioda nosaukums "sa-
ross" nāk no senatnes. Taču izskaid
rojumu aptumsumu periodiskumam 
atrada daudz vēlāk, rūpīgi izpētot 
Mēness kustību. Saules aptumsumi 
notiek, kad jauns Mēness nonāk 
mezglu punktā, t. i., tā centrs atro
das uz vienas taisnes ar Zemes un 
Saules centriem. Tagad astronomi 
nelieto sarosu, jo saross neņem vē
rā Mēness-Zemes un Zemes-Saules 
savstarpējā attāluma periodiskās iz
maiņas, tas dod iespēju paredzēt vie
nīgi aptumsuma dienu, bet ne tā vei
du (pilns, daļējs vai gredzenveida), 
nedz arī precīzu vietu. Spīdekļu kus
tības rēķināja ari senie grieķi, taču 
planētu kustības likumus aprakstīja 
Johans Keplers. Zemes pavadoņa 
kustība tagad ir izpētīta tik labi, ka 
aptumsums tiek aprēķināts iepriekš 
ar precizitāti līdz sekundei. 

- Kāds ir aptumsuma iespaids 

uz augiem, dzīvniekiem? Ie
spaids uz cilvēkiem? 

Par to droši vien būtu jāvaicā bio
logiem. Taču domāju, ka, atskaitot 
emocionālu, cits nekāds, jo pilns 
Saules aptumsums katrā Zemeslo
des vietā ir reta parādība - novēroja
ma tikai reizi divos tris gadsimtos! 
Pie tam, tā fāze nepārsniedz astoņas 
minūtes (uz ekvarota apmēram 7,5 
minūtes, augšējos platuma grādos -
mazāk; pie Balatona pilnā aptumsu
ma ilgums bija apmēram 2 minūtes 
22 sekundes). Emocionāls iespaids, 
protams, apzinoties, ka aptumsu
mus, kādi ir mūsu Saules aptumsu
mi, diez vai vispār ir iespējams no
vērot kādā citā planētu sistēmas vie
tā. Par šo ārkārtējo situāciju jāpatei
cas nejaušam (?) apstāklim: Mēness, 
kas mums aizsedz Sauli, ir tieši tik
pat reižu mums tuvāk par Sauli, cik 
reižu Mēness diametrs ir mazāks par 
Saules diametru. Šo attiecību notei
ca jau sengrieķu astronoms Aris-
tarhs (ap 300 gadiem pirms Kristus 
dzimšanas) un novērtēja ar 19 (pa
tiesībā tā ir gandrīz 20 reizes lielā
ka). Tiesa, senatnē negaidīti Saules 
aptumsumi cilvēkos izraisīja paniku 
un tādējādi varēja izmainīt notikumu 
gaitu. Kāda teika stāsta, ka senajā 
Ķīnā pēc imperatora pavēles sodīti 
ar nāvi divi astronomi, kas nolaidī
bas dēļ nebija iepriekš paziņojuši par 
Saules aptumsumu. 

- Jūsu iespaidi pie Balatona, 
redzot pilnīgu Saules aptumsu
mu? Vai debesis tajā dienā bija 
vēlīgas (mākoņi, utt.)? 

Iespaidi sākās drīz pēc saullēkta, 
kad ceļā no Budapeštas un Balaton-

furedu (pilsētiņa ezera ziemeļu pu
sē) ap 5.55 Dgonis Vilks paziņoja par 
mūsu autobusa iebraukšanu pilnā 
aptumsuma joslā. Saule zemu starp 
mākoņu joslām aizmugurē, pilns va
ravīksnes loks priekšā, sajūta bija 
neparasta. Varavīksne pēc brīža pa
zuda, sāka smidzināt, ap pīkst. 6.15 
- līt. Taču ap pīkst. 8.00, kad bijām 
jau izraudzītajā vietā ezera krastā, 
laiks bija saulains, tikai gar pamalēm 
mākoņu gubiņas. Gatavojāmies ne
aprakstāmajam. Cieši blakus mums 
iekārtojās orķestris un no pīkst. 
12.10 - apmēram pusstundu pirms 
pilnā aptumsuma - braši skandēja 
maršus (īsi pirms pilnās fāzes - blū
zu), pilnās fāzes laikā apmēram no 
pīkst. 12.49 -12.51 orķestris apklu
sa... Gulbji un pīles, kas bija redza
mi kuplā skaitā gar visu krastu, sa-

nātnieku protestus, tika izdarīts ar 
Baltijas reģionā vienīgo zinātniskai 
pētniecībai izmantojamo Salaspils 
Atomreaktoru, kam valdība neatra
da dažus desmitus tūkstošu latu ko-
doldegvielas papildināšanai. Toties tā 
sameklēs 50 miljonus latu, kas ne
pieciešami Atomreaktora likvidēša
nai. Ceram, ka astrofiziku Latvijas 
Universitātē nepiemeklēs tāds pats 
liktenis, kāds debess mehāniku un 
laika dienestu, - abos šajos virzienos 
bija pasaulē atzīti sasniegumi. Laika 
dienests bija viens no precīzākajiem, 
Saules sistēmā riņķo deviņi debess 
ķermeņi, kuru nosaukumi ir saistīti 
ar Latviju, tā apliecinādami Univer
sitātes astronomu nopelnus šajā no
zarē. Ceram, ka Latvijā būs Saeima 
un valdība, kas beidzot sapratīs, ka, 
tikai ieguldot izglītībā un zinātnē (ne-

; 'I. I 1 ^ J* 

Balatona krastmalā iestājusies pilna aptumsuma fāze; priekšplā
nā Ilgonis Vilks iemūžina Mēness aizklāto Sauli 

Tā Latvijas Astronomijas biedrības pārstāvji demonstrēja Saules 
attēlu. Ap statīvu - Astronomijas nometņu karogs 

mazinoties Saules apgaismojumam, 
pulcējās vienkopus un peldēja prom, 
droši vien uz naktsmītnēm... Mēne
sim pilnībā aizklājot Sauli, tās mel
nā diska malas iezaigojās, izcēlās at
sevišķas protuberances - gāzu izvir
dumi. Šis tiešām neaprakstāmais 
moments, ko var tikai izjust, beidzās 
pārāk ātri. Viens no pašiem jaunā
kajiem astronomijas interesentiem 
(12 g.) atpakaļceļā bija stingri pār
liecināts, ka noteikti jāredz nākamais 
pilnais Saules aptumsums (Mada-
gaskarā). 

- Kāds ievērojams notikums 
astronomijā gaida Latviju vai pa
sauli tuvākajā nākotnē? 

Ceram, ka tuvākajā laikā astrono
miju Latvijā nepiemeklēs jau vairā
ku zinātnes nozaru bēdīgais liktenis, 
kā tas, piemēram, neņemot vērā zi

vis nepārtraukti to "reformējot", fak
tiski - likvidējot), valsts var sasniegt 
ekonomisku stabilitāti un labklājību. 

Par ievērojamiem astronomis
kiem notikumiem pasaulē regulāri 
ziņo populārzinātniskais gadalaiku 
izdevums "Zvaigžņotā Debess". Lie
lākie atklājumi pašlaik saistās ar ār
pus Zemes atmosfēras novēroju
miem, un kaut vai no rakstu sērijām 
par orbitālajām observatorijām va
ram nojaust, kas nozīmīgs astrono
mijā gaidāms tuvākajā nākotnē. 

- Ar ko jūs nodarbojaties paš
laik? 

Piedalos projektā par vēlo spek
tra klašu zvaigžņu pētījumiem starp
tautiskajā Auksto oglekļa zvaigžņu 
ģenereālkataloga pilnveidošanai 
(projekta vadītājs - Astronomijas in
stitūta direktors, LZA korespodētāj-

Pilns Saules aptumsums. Attēlā 
redzama ļoti šaura disku ietve
roša daļa - Saules atmosfēras 
slānis - hromosfēra, daži gāzu 
izvirdumi - protuberances un vā
jāka spožuma Saules atmosfēras 
ārējā daļa - vainags jeb korona 

loceklis A. Balkavs-Grīnhofs). 
Daudz brīvā laika aizņem "Zvaigž
ņotā Debess" un sakaru uzturēšana 
ar tās lasītāju. Esmu ari Institūta 
Arodbiroja priekšsēdētāja. 

- Vai studentiem ir interese 
par astronomiju? 

Ir un ne tikai no fizmatiem, bet ari 
no citām fakultātēm - piemēram, Nor
munds Bite, bioloģijas students, jau 
vairākus gadus sastāda krustvārdu 
mīklas un astronomiskos testus 
"Zvaigžņotajai Debesij", Jānis Jaun-
bergs, Ķīmijas fakultātes absolvents, 
regulāri raksta par praktisko kosmo
sa apgūšanu utt Fizikas un matemā
tikas fakultātes studenti piedalās ne 
tikai ikgadējo Rīgas atklāto astrono
misko olimpiāžu uzdevumu un vasa
ras astronomijas nometņu sagatavo
šanā. Piemēram, Māris Krastiņš, bū
dams matemātikas students, publicē
jās pirmo reizi "ZvD", Mārtiņš Gills, 
vēl datorzinības studējot, tika iesais
tīts "ZvD" redakcijas kolēģijā. Par ie
interesētību astronomijā vispār lieci
na tas, ka ievērojams skaits studen
tu ir Latvijas Astronomijas biedrībā, 
ari "Zvaigžņotās Debess" ikgadējās 
aptaujās piedalās visdažādāko specia
litāšu studenti - filologi, juristi u. c. 

Nākamais pilns Saules aptum
sums būs novērojams 2001. gada 21. 
jūnijā Āfrikas dienvidos, Madagaska-
rā, Latvijā redzams nebūs nemaz. 
Pilns Saules aptumsums Latvijā 
būs novērojams 2142. gada 25. 
maijā. Novēlu Latvijas Universitā
tes studentiem un Latvijas "Univer
sitātes Avīzei" to piedzīvot! 

A N D A L A S E 
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Linda Liepiņa, 
L U Filoloģijas fakultāte 

* * * 
Tev vajag mani. 
Tev vajag suni. 
Tev vajag mani. 
Tev vajag zirgu. 
Tev vajag mani. 
Tev vajag, Tev vajag... 
Vai Tev vajag mani? 

* * * 
Grīda elpo zem kājām 
Manām un Tavām, 
Un ne jau 
aiz baudas. 

Sienu apšuvums birst zem kājām 
Manām un Tavām, 
Un ne jau 
aiz baudas. 

Māja sabrūk pie kājām 
Manām un Tavām 
aiz baudas. 

Linda Kalniņa, 
Filoloģijas fakultātes studente 

* * * 
skaisti skumst novakare 
trīc domas 
kas bailīgi lēkā visur 
mans ķermenis ir sadalījies 
visvairāk es esmu tur 
kur 
man apnicis par to runāt 
viss ir tik saprotami 
tu esi visur 

manas skumjas 
kā satraukti putni 
vij ligzdas 
uz brūkoša tilta 

uz tilta 
kas ietinies miglā 
un sāpju palagos 
mīkstos 

uz tilta 
kur dejoja sapni 
tik ilgi 
cik sāpēs tagad 

Sarmīte Inberga, 
Bioloģijas fakultāte 

* * * 
Tas bij sen 
Un tā vairs nav 
Pasaule uz citu pusi griežas 
Lietus līst 
Smagas debesis 
Tās uz zemes variem pleciem 
spiežas 

Un mums vairs nav ar ko elpot 
Zūd visas cerības 
Un Nelabais ar Dievu 
Noslēdz pēdējās derības 
Dievs lika uz to 
Ka pēdējais vārds uz cilvēces 
lūpām būs viņējais 
Bet Velns skaļi smējās un uguni 
spļāva 
un cilvēcei pašai izvēlēties ļāva 

Nu eņģeļi vairs nelido 
Basām kājām pa zemi staigā 
Tas nekas 
Lai viņi iet 
Ko par to teiks šī zeme naivā 
Kura deg 
Kura dziest 
Kurai beidzies pēdējais mīlas riests 

Viņa dziest 
Viņa dziest 
Viņa dziest 
Un kvēlo 
Viņa dziest 
Nebūs rīta 
Un savi grēki vairs nebūs jānožēlo. 

* * * 
Visas lietas uz vietas 
Kā vienmēr 
Nekustīgas 
Ēnas jau dziļi sienā iespiedušās 
No ikdienas pelēcības 
Galds zemē iesakņojies 
Un joprojām klusē telefons 
Grāmatas putekļu valstībā 
Simtiem reižu jau pārlasītas 
Tapetes ieskauj sienas 
Un nedod viņām elpas 
Gaisā sastingst smiekli 
Ar klusumu pat nesajaucas 

Una Dževečka, 
Vēstures un filozofijas 

fakultātes studente 

* * * 
pieķeršanās 
ir kā 
skabarga vientulībai 
ielien vienā un tai pašā 
plaisā 
kad tik ļoti gribas 
aiziet savrup 

saticīgi dzīvoju 
ar Dievu 
iedomas ir viegli 
izpildāmas 
saņemu 
ar uguni 
ar lietu 

* 
Kādi velni dīda -
slēpties 
mēmiem sirdzējiem būt -
neatvērties 

melnie akmeņus savāc krastā 
nelasa kuram tur 
tavējam 
- nesavērties vairs 
atpakaļ 

* 
krēsla pievelk 
pie zemes 
gribas kaut ko pagūt 
laikā kurā nav nozīmes 

zaļa migla uz papēžiem 
min 
un es esmu dīvaini dzīva 
uz citu rēķina 

Andis Drelings, 
R T U students 

Viss un nekas 
Ir nebūtībā atšķirība 
starp esošo un nākamo 
ir atrast grūti nevaldāmo 
šīs jēgas pilni izmocīto 
tam būs it viss tam nebūs it nekā 
jo tikai tā var atrast īsto 
kas ir starp bijušo un nākamo 
tam nav pat vārda un ir to simtiem 
tik pats tas zin 
vai jēga ir tam būt 
un pašam sevi rast 

Varoņi 
Jel trakojošās sirdis skaties 
ir sirdij jāsitas tā nevar apstāties 
jel atrociet to zemes gaismu 
ir gaismai jābūt tā nevar nomirt 
atrodiet tos kas nesīs gaismu 
tumsā 
kā drakoni šķeldami tumsas kvēli 
tie zibenīgi dzisīs lai varonīgi mirtu 
tiem nebūs palikt tālāk dzīvot 
un atrast sevī gara mieru 
ir visam jābūt liktenīgi smalki 
un tur tik pats var izlemt jēgas 
beigas 
jo miljardiem ir jādzīvo ar gaismu -
skatienos 

Ieva Jasinska, 
Filoloģijas fakultāte 

* * * 
aizvien negantāk pienenes zied 
krīt lietus adatas acīs 
mutē vērmeļu dvaša 
kluss līdz pamalei pašai 
tikai kāds radio 
tālumā smeldzoši dūc 

ik darvainu nakti 
plaksti līp sapņu medū 
pienenes piekļaujas vaigam 
noglāsta sarauktu pieri 
krāso dzeltenas skropstas 
apzeltī mēli 
ieaužas acīs kā ezeros saknes 

nu mājās nebijis tracis -
akmeņi augšup krīt 
pagalma vietā 
caurums uz bezgalību 

Tu klusē, 
aizkaru stangas nīkst, 
dziest rasas varavīksnes 
kā sveces kandelabros 

nodurtas acis 
kā mirdzošas pērles 
ieripo grīdas spraugās 

sirds atmostas naktī kaila; 
aizsedz kaut seju, tu, 
muļķīt kamzoļos vecos! 
paslēpies skapī no rēgiem 

sitos pret tavām plaukstām 
kā riaktstauriņš samtains 
pie spoža stikla 

neaizskarta un 
bikla 

Raivis Dempelsons, 
Filoloģijas fakultātes students 

Sarežģīti sēžot 
Visu darot sarežģīti 
Es sāku sarežģīti domāt 
Ka esam sarežģītības kalngali 
Rakstot ar zīmuli rakstu sarežģīti 
Iedomājos, cik sarežģīti zīmulis ir 
kļuvis par zīmuli, 
Sarežģīti nozāģēt koku 
Daudz sarežģītāk atrast tādu lai 
derētu 
Sarežģīti ir to aizgādāt līdz gaterim, 
Gaterī to sarežģīti apstrādā 
Velns viņu zin, kur viņi tos 
zīmuļmateriālus sūta tālāk -
tas ir pārāk sarežģīti 
(laikam uz "Latvijas finieri"). 
Kad sarežģīti aizsūta, tad vēl 
sarežģītāk apstrādā 
Un beigās parasts zīmulis ir kļuvis 
par sarežģīta darba rezultātu, 
Bet kā viņi to grafītu iemāna tur 
iekšā - es nezinu 
Tas nieka sarežģītais grafīts ir 
daudz sarežģītāks 
par mani - sarežģītības kalngalu, 
Viņš nestāsta. 

* * * 
Es nesaprotu 
Kāpēc, mums vajag vēl? 
Cita 
Uz mums visiem 
Ir tik ļoti liels zemesklaips 
Katram pa gabaliņam 
Lielākam vai mazākam 
Garenam vai robotam 
Vēstures iedotam 
Un laikmeta sagraizītam 
Kāpēc mums kārojas vēl?! 
Kaut kripatu nozagt 
Cita kumosa 
Ja pašiem ir tik daudz 
Vai tad ar to nepietiek? 

ES DZIEDU, DEJOJU ... 

Kāp "Dandaru" laivā! 
"Dandari" - Latvijas Univer

sitātes deju folkloras kopa, kas 
pulcina dzīvespriecīgus un vi
sai aizņemtus jauniešus, kuri 
ganvenokārt studē vai strādā. 
Kādēļ nāk uz "Dandariem"? 
Puiši - meitu dēļ, meitas - pui
šu dēĻ visi - daudzveidīgo un 
vilinošo iespēju dēļ, ko piedāvā 
mēģinājumi divreiz nedēļā, 
koncerti, festivāli - Latvijā un 
ārvalstīs. 

Iespēja dejot 
"Dandaru" repertuārā ir galve

nokārt etnogrāfiskās dejas, atroda
mas gan vecākos folkloras pierak

stos, gan filmētos videomateriālos. Izman
tojot deju folkloras materiālus, "Dandari" 
iestudē dažādas programmas - no sadzīves 
tradīciju un gadskārtu ieražu izrādēm līdz 
pat postmodernam folkloras teātrim. 

"Dandaru" vadītājs Ernests Spīčs ir aug
sti kvalificēts baletmeistars, latviešu deju 
vēstures un folkloras pētnieks un pazinējs. 
Dejotprasmi pilnveidot un nostiprināt pa
līdz kustību pedagoģe Silvija Zvejniece. 

Iespēja dz iedāt 
"Dandaru" muzikālais vadītājs Ilmārs 

Pumpurs ir profesionāls mūziķis un vokā
lais pedagogs. Ikvienam dalībniekam ir ie
spēja Ilmāra vadībā attīstīt dziedāšanas 
prasmi, kas ir atkarīga no katra paša uzcītī
bas. 

Iespēja m u z i c ē t 
"Dandari" lieto gan pavisam senus 

tautas instrumentus - niedres stabuli, 
kokli, dūdas, vijoli, bungas, gan nedaudz 
"modernākus" - cītaru, akordeonu, kon
trabasu, ermoņiku. Katrs muzikants pa
rasti ir arī dejotājs. 

Jaunus dalībniekus gaidām 13. un 
16. septembri pīkst. 19.00 Zeļļu ielā 
8, LU Fizikas un matemātikas fakul
tātes zālē. Sīkāka informācija pa tālr. 
7-222976; e-pasts: dandari@latnet.lv 

E V A E G L Ā J A , 
Z I G M Ā R S K R I S T S O N S 

Ar "Tēvzemes" vīru 
dziesmu uz Angliju 

Krietnu ieguldījumu lat
viešu mūzikas kultūras po
pularizēšanā savās nu jau 
vairāk nekā pusgadsimtu il
gās dziesmotās darbības lai
kā devis arī vīru koris "Tēv
zeme". Tikai pēdējos des
mit gados vien tēvzemieši 
bijuši konceŗtizbraukumos 
uz Somiju, Čehiju un Nor
vēģiju, kā ari iepriecinājuši 
ar savām dziesmām tādu 
ASV pilsētu kā Čikāgas, Ka-
lamazū, Milvoku, Klīvlen-
das, kā ari Garezera latvie
šu dziesmu draugus. 

28. augusta agrā rītā no 
Rīgas sākās vīru brauciens 
autobusā cauri visai Eiropai, 
lai jau trešdien, 1. septem
bri Bredfordā, Daugavas va
nagu vietējā nama zālē 
sniegtu savu pirmo, bet ce
turtdien, 2. septembrī -
Londonā, Svētās Annas un 
Agneses baznīcā - otro kon
certu. Bez tam vēl paredzē
ta uzstāšanās latviešu mīt

nes vietā "Straumēnos" un, 
protams, ari dažu Vidusan-
glijas interesantāko vietu 
apmeklēšana. 

Atpakaļceļā viena diena 
tiks veltīta arī skaistās Ho
landes pilsētas Amsterda
mas apskatīšanai, tiekoties 
ar šīs pilsētas teicamo vīru 
kori, lai norunātu par tā 
vieskoncertu Rīgā. 

Un pēc tam, acīmredzot, 
"Tēvzemei" būs atkal jāauj 
kājas garākam koncertiz-
braukumam uz skaisto tulp
ju zemi Nīderlandi. 

Savu Anglijas koncert
turneju "Tēvzemes" vīri 
nolēmuši veltīt Latvijas 
Universitātes 80. gadadie
nai. 

Profesors 
J Ā N I S P O R I E T I S , 

L U v ī ru kora " Tēvzeme" 
seniors 

mailto:dandari@latnet.lv
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Homine historiarum ig-
nori semper sunt pueri. 

Cilvēki, kas nezina vēstu
ri, vienmēr paliek bērni. 

Čakstes darbā netrūka iekšēja līdzsvara. Šo līdzsvaru, kurš mums 
bij tik nepieciešams pēc lieliem satricinājumiem, viņš ienesa ari valsts 
dzīvē. Kur viņš to ieguva? Man liekas, laimīgā ģimenes dzīvē. Ap viņu 
arvien bij silts mājas gaiss. Es atceros "Balto māju" (Valdemāra ielas 
galā), kur Tautas padomes laikā bij prezidenta miteklis. Bij pieņemša
na. Kamīnā kurējās uguns, prezidenta meitas pašas pasniedza vie
siem tēju, un viesmīlīgais saimnieks vienkāršā zilā mājas uzvalkā nāca 
viesiem pretī ar savu sirsnīgo smaidu. Kurš gan nav sildījies pie Čak
stes tēva pavarda? Un, kas mūs, cilvēkus jau no seniem laikiem vieno, 
ir pavards. No vina smeļ savu siltumu kā ģimenes, tā |aužu ciltis. No 
turienes šis vienojošais gars. âr/Js Skalbe 

"Mazās piezīmes" 

LR pirmajam Valsts prezidentam 
Jānim Cakstem -140 

Sā gada 14. septembrī aprit 140 
gadi, kopš dzimis Jānis Čakste - cil
vēks, kurš Latvijas vēsturē iegājis 
kā Latvijas Republikas pirmais 
Valsts prezidents. 

Sākoties trešajai nacionālajai At
modai, bija likumsakarīgi, ka sabied
rība bija izslāpusi pēc patiesības un 
garīgas veldzes. Sabiedrība interesē
jās par vēsturi, par to, kas ļautu kaut 
daļēji aizpildīt mērķtiecīgi radīto vēs
turiskās apziņas tukšumu Tomēr, kā 
jau bieži gadās, arī šoreiz, pēc Dzies
motās revolūcijas daudzi samierinā
jās ar to Latvijas vēstures ainu, kas, 
gribot vai negribot, apzināti vai ne
apzināti bija izveidojusies - 18. no
vembris un Kārlis Ulmanis. Nebija 
daudz tādu, kas zināja vai vismaz vē
lējās uzzināt, ka Latvijas Republikas 
pirmais prezidents ir Jānis Čakste. 
Vai J. Čakste bija un vai ir Latvijai 
vajadzīgs - demokrātisks domās un 
darbos, tolerants un inteliģents, cil
vēks, kurš sava laika sabiedrībā bija 
godājams un respektēts? Varbūt ir 
gana ar kārtīgu saimnieku un Saei
mas atlaidēju 1934. gadā?.. 

Jānis Čakste kā trešais bērns dzi
mis 1859. gada 14. septembri Jel
gavas rajona Sesavas pagasta Au-
čos (toreiz - Lielsesavā), rūpīgu 
zemkopju Krišjāņa un Karolīnes 
Matildes ģimenē. Mācījies Sv. An
nas elementārskolā un Jelgavas 
Hercoga Pētera ģimnāzijā. Jau tad 
piedalījies latviešu skolēnu vakaros 
ar referātiem. 1882. gadā J. Čakste 
sāk tiesību zinātņu studijas Maska
vas universitātē, kur kopīgi ar Kriš
jāni Valdemāru, Frici Brīvzemnie
ku un citiem latvietības kopējiem 
darbojas universitātes latviešu va
karos. Tajā laikā tiek dibināta arī 

Maskavas latviešu studentu bied
rība, kas pēcāk top par līdz pat mūs
dienām darbojošos akadēmisko vie
nību "Austrums". 
. 1886. gadā, beidzis studijas, J. 
Čakste atgriežas Jelgavā, sāk strā
dāt advokatūrā un sabiedriskajā dar
bā, kas turpinās visu viņa turpmāko 
dzīvi. 1887. gadā J. Čakste tiek ievē
lēts par Jelgavas Latviešu biedrības 
priekšnieku un izveido tajā zemko
pības nodaļu, kas pēcāk pārveidojas 
par Jelgavas lauksaimniecības bied
rību. 1888. gadā J. Čakste atpērk, bet 
1889. - kļūst par laikraksta "Tēvija" 
redaktoru. Laikrakstu ar panāku
miem izdod līdz pat Pirmajam pasau
les karam. 1895. gadā ir aktīvs IV lat
viešu Dziesmu svētku atbalstītājs un 
viens no finansētājiem 

1905. gadā J. Čakste piedalās Lat
vijas autonomijas projekta izstrādā
šanā, bet 1906. gadā kā Progresīvās 
tautas partijas kandidāts kandidē un 
tiek ievēlēts par Pirmās Krievijas 
Valsts domes deputātu. Viena no šīs 
partijas prasībām atspoguļojas tās 
programmā: "Brīvību priekš visām 
krievu valsts tautām, pašām noteikt 
un veicināt savu kultūru un tautības 
gaitu." Kopā ar citiem deputātiem J. 
Čakste pieprasīja visu politisko ie
slodzīto amnestiju, kā ari valsts un 
mācītāju muižu zemju sadalīšanu un 
nodošanu bezzemniekiem. 

Kad 1906. gada 9. jūlijā cars Ni
kolajs II Krievijas domi atlaiž, vai
rums domnieku pulcējas Somijā, kur 
sastāda "Vīborgas manifestu". Ari J. 
Čakste ir viņu vidū, par ko 1908. ga
dā notiesāts ar triju mēnešu cietum
sodu, un turpmāk viņam tiek liegta 
sabiedriska darbība. 

Pirmā pasaules kara laikā, 1915. 

Jānis Čakste ar ģimeni 

gadā J.Čakste kopā ar ģimeni (J. Čak
ste bija precējies ar Justīni veseri, 
kura kļuva par četru meitu un piecu 
dēlu māti) pārceļas uz Tērbatu, kur 
kļūst par Latviešu bēgļu Centrālās 
komitejas priekšēdētāja Viļā Olava 
biedru, bet pēc viņa nāves 1917. ga
dā - par priekšsēdētāju. 1918. gadā 
J. Čakste tiek ievēlēts par Nacionā
lās padomes priekšsēdētāju, kā ari 
vada Latvijas delegāciju Parīzes mie
ra konferencē. Viņš ir aktīvs Latvi
jas Universitātes dibināšanas veici

nātājs, docents un profesors starp
tautiskajās tiesībās. Universitātes 
piecu gadu jubilejā Jānim Čakstem 
tika piešķirts juridisko zinātņu dok
tora goda nosaukums. 

Kad 1920. gadā ievēl Latvijas Sa
tversmes sapulci, ari. tā par savu 
prezidentu izvirza J. Čaksti. 1922. 
gada 7. novembri Jānis Čakste at
klāj uz pirmo sēdi sanākušās Latvi
jas Republikas pirmās Saeimas dar
bu. 14. novembri viņu ievēl par Lat
vijas Republikas pirmo Valsts pre
zidentu. Pēc pirmā termiņa, 1925. 
gada 6. novembri J. Čakste tiek at
kārtoti ievēlēts par Valsts preziden
tu, un savus pienākumus pilda līdz 
nāvei 1927. gada 14. martā. Kā 
valsts galva Jānis Čakste viesojās 
Somijā un Igaunijā, viņa laikā mai

nījās astoņas val
dības, tika publi
cēti 402 likumi un 
apžēloti 549 no
tiesātie. 

Savā valstsvīra 
darbā Jānis Čak
ste vienmēr turē
jies pie princi
piem, ko viņš pa
sludināja 1920. ga
da 1. maija, atklā
jot Satversmes 
sapulci: "Es centī
šos gādāt par to, 
ka mūsu zeme at
tīstās pareizā ceļā, 
ka pie mums ro
das likumība, kār
tība, ka pie mums 
rodas saticība. 
Mūsu pienākums 
ir strādāt visiem 
kopā." 

Un nu jau mūs
dienās-1996. ga
da 8. martā-vien
kopus pulcējas Sa
eimas deputāti, 
akadēmisko zināt
ņu kopēji un vien

kārši cilvēki, kas godā demokrātiju, 
lai dibinātu fondu, kuram būtu dots 
Jāņa Čakstes vārds. Šajā datumā ti
ka dibināts Jāņa Čakstes Demokrā
tijas veicināšanas fonds, kura mērķi 
ir: veicināt demokrātijas attīstību 
Latvijā, politisko izglītību un poli
tiskās kultūras attīstību, kā ari kris
tīgi demokrātisko un konservatīvo 
ideju popularizēšanu sabiedrībā, at
balstīt sociālās tirgus ekonomikas 
domas attīstību, veicināt Latvijas ie
kļaušanos Eiropas struktūrās, pētīt 

un apkopot Jāņa Čakstes politisko un 
garīgo mantojumu. 

Lai īstenotu šos mērķus, sadarbī
bā ar sabiedriskajām organizācijām 
un fondiem ir organizētas diskusijas 
un semināri par sociāli aktuālām pro
blēmām, iesaistot dialogā politiķus 
un sabiedrību. Kā nozīmīgākās jāmin 
šādas fonda organizētas konferences 
un semināri: "Augstākā izglītība - re
formas un perspektīvas" 1996. gada 
novembri; "Bēgļu jautājums cilvēk
tiesību aspektā - problēmas un ie
spējamie risinājumi" 1997. gada jan
vārī; "Valsts politika Latgales eko
nomiskai attīstībai" 1997. gada feb
ruāri, "Valsts politika mazo un vidē
jo uzņēmumu attīstībā" 1997. gada 
jūnijā, "Latvijas drošības un aizsar
dzības attīstības stratēģija" 1998. ga
da jūnijā. 

Jāņa Čakstes piemiņai 
Rainis 

Saulainas jaunības jausmas vis-
ilgāki miņā mums dzīvo, 

Kaut ari aukas tur kauc - miņā 
mums līksme tik ilgst. 

Mūžam mūsjūsmin' no jauna tie 
brīvības cīniņu brīži: 

Tauta taddrausmoņus lauž, likte
ņus pati sev liek. 

Mūžam tās jūsmas ij Tevi sev lī
dzi cels pāri pār laiku: 

Valdzinošs vizēs Tavs vaigs - saul-
jaunas sajūsmas zaigs. 

Jāņa Čakstes Demokrātijas 
I veicināšanas fonds sadarbībā 

ar LU un Latvijas Zinātņu aka
dēmiju 14. septembrī' pīkst. 
§.00 LU Mazajā aulā rīkos J. 
Čakstes piemiņai veltītu kon
ferenci "Jānis Čakste - Latvijas 

•; Republikas pirmais prezi-
. dents". 

Pīkst. 1.5.00 - piemiņas brī-
I dis pie J. Čakstes kapa piemi-
5 nekļa Meža kapos. 

T Ā L I V A L D I S K R O N B E R G S , 
Jāņa Čakstes Demokrāt i jas 

veicināšanas f o n d a di rektors 

Igaunijas zinātnieki Latvijas Universitāte 
30. gados to Latvijas kaimiņval

stu zinātnes pārstāvju vidū, kas 
sadarbojās ar LU, bija Igaunijas zi
nātnieki. Pēc LU Filologu biedrī
bas Arheoloģijas un mākslas vēs
tures sekcijas ierosmes 1933. ga
da 7. martā Universitātes intere
sentu auditorijai lekciju par savu 
iestādi nolasīja Igaunijas Valsts ar
hīva direktors O. Līvs. 

O. Līvs ir dzimis 1905. gadā. No 
1923. Gdz 1927. gadam viņš studēja 
Tartu universitātē, kopš 1927. gada 
- filozofijas maģistrs, no 1927. Gdz 
1928. gadam bija Tallinas pilsētas ar
hīva ierēdnis. Ārzemju komandēju
mā 1928., 1929. gadā O. Līvs pētīja 
arhīvu iekārtu un vēstures avotus. 
1933. gadā viņš ieguva filozofijas 
doktora grādu un kļuva par Valsts 
Centrālā arhīva direktoru Tartu. O. 
Līvs ir publicējis Centrālā arhīva ma
teriālus, kā ari rediģējis izdevumu 
"Rokasgrāmata arhīvu zinātnē", kas 
iznāca 1933. gadā. 

Mūsu Universitāti apmeklēja 
ari igauņu arheologs un senvēs-
turnieks, Tartu universitātes 
profesors H . Mora (Moora; citos 
latviešu avotos ari Moors - G. B.). 
Viņš ir dzimis 1900. gadā, studējis 
Tartu universitātē (1917 - 1918) -
vispirms medicīnu, pēc tam vēsturi. 
No 1918. līdz 1920. gadam H. Mora 
piedalījās igauņu brīvības karā, bet 

no 1920. līdz 1925. gadam - turpinā
ja studijas. Viņš studēja senvēsturi, 
igauņu un ziemeļnieku vēsturi, māk
slas vēsturi un etnogrāfiju. 1925. ga
dā H. Mora ieguva filozofijas maģis
tra grādu. Turpmākajos desmit ga
dos viņš daudz ceļoja pētnieciskos 
nolūkos, apmeklējot Somiju, Latvi
ju, Lietuvu, Vāciju, Poliju, Zviedriju 
un Krieviju. Kopš 1930. gada H. Mo
ra bija asociētais profesors senvēs-
turē Tartu universitātē, kur vadīja ari 
Arheoloģijas kabinetu. 1936. gadā 
viņš kļuva par Igauņu zinātņu bied
rības priekšsēdētāju. H. Mora izde
va monogrāfijas par Igaunijas un Lat
vijas senvēsturi, publicējās rakstu 
krājumos, kā ari igauņu, latviešu, so
mu un zviedru laikrakstos. 

Mūsu Universitātē prof. H. Mo
ra 1935. gada 22. martā nolasīja lek
ciju par tematu "Tērbatas izcelšanās 
vēsture". 

Savukārt 1935. gada 23. no
vembri LU ar lekciju uzstājās 
Tartu universitātes Filoloģijas 
fakultātes romāņu filoloģijas no
daļas profesors Dr. L. Ridrofs 
{Rudrauf). Viņš analizēja savu zināt
nisko polemiku ar pazīstamo franču 
zinātnieku, Monpeljē universitātes 
profesoru Edmonu Gramonu. 

Diskusijas priekšmets bija tā sau
camās franču prosodijas (t. i., vārdu 
izrunas atkarība no akcenta un zilb

ju kvantitātes) jautājumi, kas ir pa
matā visai dzejas metriskajai sistē
mai. Lasot lekciju, profesors L. Rid
rofs savus uzskatus aizstāvēja, iz
mantojot citātus no franču rakstnie
ku un dzejnieku darbiem. Uz lekciju 
bija ieradušies filoloģijas un filozofi
jas mācību spēki, studenti un Fran
cijas sūtniecības darbinieki. Audito
riju ar vieslektoru iepazīstināja un 
pateicās tam par priekšlasījumu de
kāns, profesors Dr. Fr. Balodis. 

1936. gada 2. decembri LU Pa
dome izskatīja lauksaimniecības fa
kultātes lūgumu uzaicināt Tartu 
universitātes mežzinātņu profe
soru Dr. A. Mathiesenu (pētīju
mu galvenais virziens - mežu tak
sācijas un dendroloģijas problēmas) 
nolasīt lekciju par svešzemju koku 
sugu ieaudzēšanas panākumiem 
Igaunijā. Profesora A. Mathiesena 
uzņemšanai padome atvēlēja Ls 
100. Tajā paša gadā, 9. decembri 
igauņu mežzinātnieks uzstājās ar 
priekšlasījumu mūsu Universitātē. 

Rīgu apmeklēja ari igauņu vēs
turnieks un politiķis, Tartu uni
versitātes profesors H . Grūss 
(Jiruus). Viņš ir dzimis 1891. gadā, 
Tartu 1914. gada rudenī iestājies Tar
tu universitātes Vēstures un filoloģi
jas fakultātē. No 1916. līdz 1921. ga
dam H. Krūss aktīvi piedalījās Igau
nijas politiskajā dzīvē. 1921. gadā viņš 

atsāka studijas Tartu universitātē, ku
ru beidza 1923. gadā ar vēstures ma
ģistra grādu. 1931. gadā H. Krūss ie
guva vēstures doktora grādu par di
sertāciju, kas bija veltīta zemnieku 
nemieriem Dienvidigaunijā XIX gad
simta 40. gados. Tā paša gada oktobri 
viņš tika iecelts par Tartu universitā
tes profesoru Igaunijas un Ziemeļei-
ropas vēsturē. Profesors H. Krūss 
publicēja monogrāfijas par Igaunijas 
vēsturi un izdeva vairākus Igaunijas 
vēstures avotus, 1938. gada 28. aprīlī 
viņš mūsu Universitātē nolasīja lek
ciju par latviešu un igauņu nacionā
lās atmodas saskaņu. 

Latvijas Universitāti apmeklēja 
ne tikai Igaunijas zinātnieki, bet ari 
studenti. 1937. gadā, no 4. Gdz 6. ap
rīlim Rīgā viesojās Tartu univer
sitātes studenti zinātnieka far-
mokologa, docenta N. Veiderpa-
sa vadībā. No 100 ekskursijas da-
Gbniekiem 76 bija Medicīnas fakul
tātes farmācijas nodaļas studenti, pā
rējie - medicīnas, veterinārmedicī
nas, tautsaimniecības, jurispruden
ces, dabaszinātņu un filoloģijas stu
denti. Stacijā viesus sagaidīja LU Ķī
mijas fakultātes farmācijas nodaļas 
mācībspēki, attiecīgo fakultāšu bied
rību un atsevišķu studentu organi
zāciju pārstāvji. 4. aprīlī ekskursijas 
vadītājs docents N. Veiderpas uzstā
jās ar lekciju par praktiskās farmā

cijas mācīšanu Tartu universitātē un 
par jauno Igaunijas farmakopeju. 
Priekšlasījumu beidzot, viņš pasnie
dza latviešu farmaceitam, docentam 
Dr. pharm. J. Maizītēm jaunas Igau
nijas farmakopejas eksemplārus. 
Ekskursanti apmeklēja Sarkanā 
Krusta māsu skolu, Zinātniskās tie
su ekspertīzes institūtu, Slimokašu 
starpbiroja aptiekas un laboratorijas 
un ķīmijas-farmaceitiskās firmas 
"Medfro" laboratorijas. 

Beidzot tematu par Igaunijas zi
nātnieku kontaktiem ar LU, var mi
nēt mūsu Universitātes Padomes 
1940. gada 28. maijā pieņemto lēmu
mu - apmaiņas kārtā uzaicināt igau
ņu zinātnieku grupu. Tajā skaitā pro
fesoru K. Šlossmani (bakteriologs, 
neatkarīgās Igaunijas Zinātņu akadē
mijas prezidents), prot A. Saaresti 
(valodnieks - dialektologs, ilggadējs 
igauņu Dzimtvalodu sabiedrības 
priekšsēdētājs, dialektoloģisko at
lantu un igauņu valodas ideogrāfis-
kās vārdnīcas autors), jau minēto ar
heologu, profesoru H. Moru un pro
fesoru P. Armaa (valodnieks, no 
1934. gada slāvu un indoeiropiešu 
valodu profesors Tartu universitātē). 
Diemžēl, neizdevās noskaidrot, vai 
šie zinātnieki apmeklēja mūsu Alma 
mater. 

G E O R G S B R I E Ž K A L N S , 
L U bibl iotēkas bibl iogrāfs 
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IEPAZĪSIMIES 

Laiks iet, cilvēki mainās, bet ir vēsture... 
Vai atceraties kinorežisora Jāna 

Streiča filmu "Cilvēka bērns"? Fil
mas galvenā varoņa lauku puišeļa 
Boņuka gaitām neskaitāmas reizes 
līdzi sekojuši gan lieli, gan mazi. 
Spilgts filmas tēls ir ari PauEne - zē
nu atklāta ienaidniece Edz brīdim, 
kad puikas tiek pieķerti nedarbos. 

Laiks iet, un ari bērni jau kļuvuši 
belL Šobrīd PauEne, īstajā vārdā AG-
NESE LATKOVSKA, ir Latvijas Uni
versitātes Ekonomikas un Vadības 
fakultātes studentu pulkā. Par viņas 
pašreizējo dzīvi un atmiņām šajā 
"Universitātes Avīzes" intervijā. 

- Ar ko aizpildīta jūsu 
ikdiena? 

- Pašlaik esmu 3. kursa 
Biznesa vadības bakalaura 
programmas studente. Savā 
fakultātē darbojos ari studen
tu pašpārvaldē. Strādāju Tau
tas partijā, dziedu Svētā Jēkaba ka
tedrāles kori, dažreiz uzspēlēju bas
ketbolu. Man vienmēr atrodas kas 
darāms. 

- Kādēļ izvēlējāties studijas Eko
nomikas un vadības fakultātē? 

- Manuprāt, tā ir perspektīva iz
glītība. Tā ir vispārizglītojoša pro
gramma, kuras gaitā studentam ro
das priekšstats par Latvijas ekono
misko stāvokli, par biznesa struktū
rām Latvijā, par Valsts finansēto ie
stāžu darbību. Šo kursu programmā 
ir ietverta ari teorija par uzņēmumu 
dibināšanu un to darbības īpatnībām. 
Domāju, ka nākotnē es apgūšu vēl 
kādu profesiju, bet "vadītāja amats" 
ir labs pamats katrā struktūrvienī
bā, vai tā būtu tieši saistīta ar eko
nomiku vai ari nē. 

- Vai studenti jūsu kursā ir 
draudzīgi? 

- Mēs esam ļoti daudz, un visiem 
kursa biedriem es pat lāgā vārdus ne
zinu. Ir patīkami dažreiz "ārpussko
las" pasākumos iepazīties ar jauniem 
cilvēkiem, ar kuriem, izrādās, jau di
vus gadus vienā auditorijā sēdi. Ko
pīgu interešu cilvēki parasti salasās 
studentu pašpārvaldē, kursa vakaros 
un citos ārpus studiju pasākumos. 
Vecāku nostāsti, ka agrāk kursa bied
ri bija viens par visiem un visi par 
vienu, tagad jau ir tikai vēsture. Bez 
tam, liela daļa jauniešu strādā, 

jo ar septiņus latus lielu sti
pendiju izdzīvot šodien 
nav iespējams. Šos in
divīdus praktiski 
var sa
stapt 

tikai ieskaitēs, ja kāds draudzīgs kur
sa biedrs viņus par tādām ir infor
mējis. Tā ir mūsu priekšrocība, ka 
Ekonomikas fakultātes studenti dar
bu var atrast jau pirmajā kursā. Ari 
es pati darba gaitas uzsāku jau pir
majā kursā. 

- Jūsu viedoklis par savu 
augstskolu? 

- Nevienam nav noslēpums, ka 
valda uzskats, ka Latvijas Universi
tātes līmenis balstās uz vecā presti
ža lauriem. Taču jāatzīmē, lai kā kri
tizētu Universitāti, tā vēl joprojām 
sagatavo labus speciālistus visdažā-

"Meitenem, kuras sapņo par 
filmēšanos, es noteikti' novē
lētu to izbaudīt (..)" 

dākajās nozares. Bez tam, neviens 
no cilvēkiem, kas visasāk kritizē iz
glītības līmeni, nav nācis klajā ar reā
liem priekšlikumiem. Es uzskatu, ka 
mūsu Universitātē var iegūt labu iz
glītību, viss ir atkarīgs no studenta -
vai viņš studē mammai un tētim vai 
pats sev. Mācībspēki ir pretimnāko
ši un atsaucīgi, taču vienīgais trū
kums, vismaz Ekonomikas un Vadī
bas fakultātē, ļoti daudz ir veca ga
dagājuma pasniedzēju. Viņiem jau 
sen vajadzēja pavadīt savas vecum
dienas godam nopelnītā atpūtā. Jau
niem cilvēkiem ir grūti sastrādāties 
ar pasniedzēju, kurš daudzas lietas 
uztver kā 60. gados. Bez tam, Latvi
jas Universitāte piedāvā milzum 
daudz iespēju papildkursu apgūša
nai, ari studijām ārzemēs. Viss ir ie
spējams, vajag tikai gribēt. 

- Kā sākāt strādāt lautas partijā? 
- Pirms tam strādāju "Jaunajā Avī

zē", gadījās intervēt kādu no Tautas 
partijas cilvēkiem. Caur viņu es ti
ku uzaicināta strādāt. Pirms 7. Saei
mas vēlēšanām biju Rīgas novada 
nodaļas biroja administratore. Pēc 
tam pievērsos grāmatvedības lietām. 

- Jūsu vaļasprieks ir dziedāšana? 
- Jā, man patīk mūzika. No sešu 

gadu vecuma apmeklēju mūzikas 
skolu. Man ari ļoti patīk dejot un do
māju, ka tas ir loģiski, jo dziesmai 

līdzi allaž nāk deja, un dejai -
dziesma. 

- Meitenes nereti 
no mazām dienām 
sapņo par filmēša
nos, jums tā ir bi
jusi dzīves reali
tāte. Kā kļuvāt 
par laimīgo Pau-
līni tik sīvā kon

kurencē? 

i 

- Tā bija likteņa ironija. Mamma 
toreiz uz konkursu zēna lomai veda 
brālīti. Sakritības pēc man tajā die
nā Rēzeknē bija "Ko tu proti?" kon
kurss. Tā kā pēc dabas esmu ziņkā
rīgs cilvēks, nolēmu aiziet apskatīt 
"filmēšanas onkuļus". Diemžēl, kā 
izrādījās, neviens no radiem, drau
giem, vecākiem nedrīkstēja ieiet 
konkursa zālē, tā sakot, lai bērni va
rētu brīvi izturēties. Lomai meklēja 
desmit gadus vecu meitenīti, taču 
man jau bija "nopelniem bagātie" 
vienpadsmit. Tā kā pēc izskata es bi
ju ļoti sīks meitēns un ātri apķēros, 

ka izskatos daudz jaunāka ne
kā dažas manas desmitgadī
gās konkurentes, padoms ne
bija tālu jāmeklē. Vēl vienas 
sakritības pēc konkursa telpā 
iegājām abi ar brāli, tā nu re
žisora atvadu teikums bija: 

"Meiteni atradām, vajag vēl puiku". 
Viss tiešām notika nejauši. 

Meitenēm, kuras sapņo par filmē
šanos, es noteikti novēlētu to izbau
dīt, jo jauns cilvēks nebūtu jauns, ja 
mācītos no padomiem. Dzīvē vajag 
mēģināt to, ko vēlies, lai vēlāk ne
nāktos kādam pārmest, ka varēja būt 
citādāk. 

- Kas bija interesantākais fil
mēšanās procesā? 

- Vai!!! Kā pasakā - jo tālāk, jo tra
kāk. Tas ir interesants, bet ari ļoti 
grūts darbs. Ari režisors pēc filmas 
uzņemšanas atzina, ka viņš darba 
gaitā aizmirstot, ka strādā ar maziem 
bērniem, un izturas pret viņiem kā 
pret pieaugušiem cilvēkiem. Pašā fil
mēšanas gaitā man ļoti patika dar
bošanās ar zirgiem. Neskatoties uz 
to, ka filmā es uz zirga kā "pupu 
maiss" kratījos, tajā laikā nodarbo
jos ar jāšanas sportu, un vēl jopro
jām zirgi manā pasaulē ieņem ļoti 
svarīgu vietu. Nepatika un tajā ve
cumā likās nepieļaujams, ka vienā no 
kadriem režisors man lika raudāt. 
Desmit gadu vecumā es noteikti ne
biju raudulīgs skuķis, tāpēc, lai ko re
žisors piesolīja, galu galā man acīs 
salēja asaru pilienus. 

- Vai piedalīšanās "Cilvēka 
bērnā" dzīvē ir devusi drosmes 
porciju? 

- Nē! Esmu izaugusi kopā ar kai
miņu puišeļiem. Spēlējām "kariņus", 
lēkājām pa kokiem. Šuvusi lellēm 
kleitas, situsi kājas pret grīdu un rau
dājusi es nekad neesmu. Ari tētis 
vienmēr atkārtoja, ka "ņuņņas" ne
viens nemīl. Varbūt šodien man ne
pietiktu drosmes lēkt no viena koka 
uz otru piecu metru augstumā virs 
zemes, taču ikdienā lēmumus pie
ņemu pārliecinoši un nevilcinoties. 

- Ļoti daudziem skatītājiem filmā 
patīk epizode ar puiku zvērēšanu! 

- Ari maniem radiem, drau
giem un paziņām šī epizode lie

kas manu būtību visaptveroša. Do
māju, ka tieši tas acu skats ir atzī
mējis filmā manu klātbūtni. Citāts, 
kas iegulies atmiņā, ir -"Latgalei va
jag gudrus un izglītotus cilvēkus!". 
Ar tādu domu es pašlaik ari studēju 
un strādāju. 

- Kāda šķiet Rīga? 
- īstenībā jau es esmu dzimusi rī

dziniece un līdz trīs gadu vecumam 
šeit dzīvoju. Pilsētas burzma man an 
šķiet pievilcīga. 

- Vai kādreiz vēl iznāk tikties 
ar Boņuku, kā mainījies viņš? 

- Viņu es redzu ļoti reti. Pagājušo 
vasaru viņš pie mums bija atbraucis 
ciemos. Objektīvi es viņu novērtēt 
nevaru, jo viņi ar manu brāli ir viena 
vecuma un, protams, brāli vērtēju 
augstāk par viņa vienaudžiem. 

- Vai vēl kādreiz vēlētos filmēties? 
- Pirms dažiem gadiem es noteik

ti teiktu nē. Bez tam, es jau neesmu 
aktrise, taču, ja filmā man būtu jātē
lo pašai sevi, kāpēc gan ne? "Cilvē
ka bērnu" pirmo reizi noskatījos šo
gad uz Ziemassvētkiem. Pirmizrādē 
sēdēju, acis aizvērusi, ausis aiztaisī
jusi. Esmu dzirdējusi, ka daudziem 
cilvēkiem ir nepatika pret savu balsi 
ierakstā vai pret sevi ekrānā. Bez 
tam, šo filmu es nespēju uztvert kā 
kaut ko vienotu veselu. Tas ir kadru 
sakopojums, katrs no tiem filmēts ci
tā vietā. Es zinu, kas stāv tanī bridi 
aiz kadra, un man tas liekas būtis
kāks par uzfilmēto. Tomēr šī filma ir 
labs albums gan man, gan vecākiem. 

- Kāda jums bija šī vasara? 
- Nokārtoju sesiju, strādāju. Au

gustā biju atvaļinājumā un devos 
svētceļojumā uz Aglonu. No desmit 
gadu vecuma katru gadu esmu gā
jusi uz Aglonu. Svētceļojums ir bū
tiska manas dzīves sastāvdaļa, kas 
dod enerģiju un ticību sev visam ga
dam. 

M A R A S A D O V S K A 

ĪSUMĀ ISākas oficiāls darbs pie LU 
un LMA reorganizācijas 

1. septembrī saskaņā ar valdības 
pieņemto lēmumu oficiāli sākas 
darbs pie Latvijas Universitātes 
(LU) un Latvijas Medicīnas akadē
mijas (LMA) reorganizācijas, kuras 
rezultātā Medicīnas akadēmija tiks 
pievienota Latvijas Universitātei. 

Par komisijas vadītāju iecelts Iz
glītības un zinātnes ministrijas (IZM) 
valsts sekretāra vietnieks Andrejs 
Rauhvargers. Komisijā darbosies ari 
LU rektors Juris Zaķis un LMA rek
tors Jānis Vētra. 

Valdība apstiprina 
grozījumus studējošo 
kreditēšanas noteikumos 

31. augustā valdība akceptējusi 
grozījumus studējošo kreditēšanas 
noteikumos, kuri turpmāk nepare
dzēs dzēst 10% no kredīta pamat-
summas, ja students kredītu atmak
sā gada laikā, bet 5% no pamatsum-
mas, ja atmaksāšana notiek 2 gadu 
laikā. Noteikumi paredz, ka kredīts 
jāatmaksā 7 gadu laikā. 

Pēc aptuvenām Augstākās izglī
tības padomes aplēsēm Latvijas 
augstskolās, neskaitot LU, mācās 
aptuveni 54 tūkstoši studentu. Aka
dēmisko gadu sāks 19 valsts augst
skolas, tas ir tikpat, cik pagājušajā 
mācību gadā. Šogad likvidēta Rīgas 
Aviācijas universitāte, bet sāks strā
dāt Rīgas Juridiskā augstskola. Lat
vijā darbojas ari 14 Latvijā izveido
tās privātaugstskolas. 

Skolas gaitas uzsāk un atsāk 
daudzi valstsvīri 

Ne tikai skolasbērni, bet ari dau
dzi valstsvīri līdz ar jaunā mācību 
gada sākumu uzsāk vai atsāk mācī
bas. 

Visvairāk deputātu - studentu ir 
Tautas partijas (TP) Saeimas frakci
jā. Vineta Mužniece un Mārtiņš Bi-
čevskis studē LU. No Jaunās parti
jas deputātiem students ir Romāns 
Mežeckis, kurš turpinās studijas LU 
Juridiskajā fakultātē. Pirmo reizi ju
risprudenci LU bakalaura program
mā sāk studēt apvienības "Tēvze
mei un Brivībai'TLNNK pārstāvis un 
labklājības ministrs Roberts Jurdžs. 
Savukārt maģistra grādu šajā fakul
tātē mēģinās iegūt apvienības depu
tāts, bijušais tieslietu ministrs Dzin
tars Rasnačs. 

Mācības šodien atsāk arī citi 
valstsvīri.piemēram, Nacionālās ra
dio un televīzijas padomes priekš
sēdētājs Ojārs Rubenis LU tieksies 
pēc komunikāciju zinātņu maģistra 
grāda. 

Sagatavots pēc L E T A s 
informāci jas 

LU jubilejā dzersim alu jeb komentāri par 
tendenču mijiedarbību <$C\ 

Iedzīvotāju uzvedībā saskatām referātos pastāstīja par alu ka pārti- skaita sru : Iedzīvotāju uzvedībā saskatām 
tendenci - samazinās stipro dzērie
nu (nekvalitatīvie spirti - "Rojāls", 
ari "krutkas" un "Belij Aist") un pa
lielinās vietējā produkta - "Aldara" 
alus lietošana. 

Šo parādību 1999. gada 27. maijā 
iezīmēja mūsu valstī populārais 
ārsts-narkologs, Dr. med. honoris 
causa, Fraternitas Metropolitana fi-. 
listrs Jānis Strazdiņš: "Lai protes
tētu pret tautas nodzirdīšanu ar ļoti 
nekvalitatīvu alkoholu, es populari
zēšu kvalitatīvu alkoholu - vietējo 
alu." (R Strādina Medicīnas vēstu
res muzeja rīkotajā saietā narkolo
gu J. Strazdiņu mēs redzējām ar glā
zi "Aldara" alus rokā.) LZA zināt
nisko prēmiju laureāti saietā savos 

referātos pastāstīja par alu ka pārti
kas produktu, ārstniecisku līdzekli 
(ziņoja neārsti), apetītes veicinātā
ju utt. Savu viedokli pauda rakst
nieks un ārsts (brīvās profesijas pār
stāvis) Jānis Liepiņš un daudzām iz
teiktām domām nepiekrita. "Aldara" 
prezidents V Gavrilovs teica, ka tā
di nu mēs esam - alus lietotāji un 
nelietotāji, taču alus veicina sarunas 
mūsu starpā, un tā ir vērtīga lieta. 

Esmu ārsts • venerologs un pie
vērsīšu lasītāju i izmanību otrai ten
dencei. Latvijas tautai veselības me
dicīnā (mani mācīja lietot terminu 
"sociālā higiēna") vērojama saslim
stības ar sifilisu samazināšanās. Šīs 
slimības izplatība tieši atkarīga no 
promiskuitātisko seksuālo kontaktu 

skaita sabiedrībā (vārdnīcu skaidro
jumā tas nozīmē bezizvēles saskar
smi jeb, kad patricietis par savu dzi-
mumpartneri izvēlas plebeju.) Nav 
grūti saskatīt likumsakarību, ka liel-
grādīgais nekvalitatīvais alkohols 
stiprāk ietekmē smadzeņu šūnas un 
to lietojis cilvēks ātrāk un pamatīgāk 
apdraud sevi ar uzvedības kontroles 
trūkumu. Alus reibonim tādas sekas 
ir vērojamas stipri mazākā mērā. 

Var ierosināt korektam zinātnis
kam pētījumam darba hipotēzi: Lat
vijas alus lietošanas daudzuma palie
lināšanās samazina sifilisa izplatību. 
Taču ar populārās personības Jāņa 
Strazdiņa viedokli un nostāju pietiek, 
lai sabiedrībā propagandētu latviešu 
tautas gudrību - alus ir labāks par 

brandvīnu. 
A l u m 

veltītā sa-
n ā k s m e 
turpinājās 
"Fr. Metro
politana" mi
teklī, un prezi
dentam V Gavrilovam korporācijas 
krustdēli piedāvāja "Aldara" alu, pa
stāstīja par korporācijas tradīcijām, 
mūža organizācijas pēctecības un ne
pārtrauktības elementu saglabāšanu 
laika gaitā. Frāteri ar alus kausiem 
rokās skandēja savu dziesmu. 

Fr. Met ropo l i tana f i l i s t r s , L Z A 
korespondētājloceklis, LU 

p ro fesors A L F R Ē D S M I L T I Ņ S 

Vai sportosim? 
Ir klāt atkal studiju laiks, un kat

ram studētgribētājam tiek piedāvā
ta iespēja nodarboties ar fizisko kul
tūru un sportu dažādos sporta vei
dos, kā vieglatlētikā, atlētiskajā 
vingrošanā, futbolā, ritmiskajā vin
grošanā, brīvajā un grieķu - romie
šu cīņā, galda tenisā, volejbolā, slē
pošanā, orientēšanās sportā, bas
ketbolā, šahā un dambretē. Tuvā
ka informācija ir iegūstama savā fa
kultātē pie fakultāšu kuratoriem 
sporta darbā. 

Diemžēl, šis akadēmiskais gads 
iesācies ar nepatīkamu situāciju, jo 
tiks lemts tagadējā LU stadiona (Kr. 
Barona ielā 116a) liktenis. Būt vai 
nebūt? Vai šķirsimies no šīs spor
ta bāzes? Vai studentiem tiks lieg
ta iespēja trenēties šeit? Šie jautā
jumi tiks apspriesti tuvākajā laikā. 

M A R E K S L A U V A 
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INFORMĀCIJA, REKLĀMA, SLUDINĀJUMI ISaltupa stipendija latviešu 
studentiem, lai studētu ASV 

I kgadēja 10 0 0 0 d o l ā r u l ie la s t i p e n d i j a n o d i b i 
n ā t a par p i e m i n u Dr. M u d ī t e i I . Z ī l ī t e i S a l t u p s n o 
v i ņ a s m a n t o j u m a . To piešķir Baltijas Studiju Veicinā
šanas apvienība, Inc. (AABS). Mantojumā teikts, ka sti
pendija jāpiešķir Latvijas studentiem tālākām studijām 
ASV Mantojums paredz, ka s t i p e n d i j a s saņēmēj iem 
j ā b ū t L a t v i j a s p i l s o ņ i e m , j ā r u n ā l a t v i s k i u n j ā b ū t 
p i e r a k s t ī t i e m L a t v i j ā . 

2000./2001. akadēmiskajā gadā piešķirs divas stipen
dijas, 10 000 ASV dolāru apmērā katru. Tālākajos gados 
būs tikai viena stipendija gadā. 

Iegūstot 10 000 USD lielo Saltupa stipendiju, saņē
mējs noslēdz līgumu ar AABS, ka atgriezīsies Latvijā 
pēc studiju pabeigšanas ASV 

Kandidātam jāpilda šādi noteikumi: 
1 . Iesniegums jāiesniedz AABS Baltijas birojā (Balti

jas Akadēmiskais centrs, Latvijas Universitāte, Raiņa 
bulvāris 19,241. ist, LV-1586, Rīga, Latvija) l ī d z 1999. 
gada 30 . s e p t e m b r i m . 

2 . Iesniegumā jābūt dokumentiem, kas apliecina pil
sonību, pieraksta vietu un izrakstam par studijām kādā 
no augstākajām mācību iestādēm Latvijā par pēdējiem 
diviem gadiem. Priekšroka tiks dota studentiem, kas: 

a) ir pabeigusi savas studijas bakalaura 
programmā un 

b) studē humanitārās vai sociālās zinātnes. 
3 . Iesniegumus izvērtēs AABS prezidenta apstipri

nāta komiteja. Finālistus intervēs latviešu un angļu va
lodās. Stipendiju izmaksās 10 vienlīdzīgos maksājumos 
ik mēnesi, kad būs saņemts paziņojums, ka students ie
rakstīts akreditētā ASV universitātē un kamēr studijas 
noritēs sekmīgi. 

Stipendiju var papudināt arī no citiem avotiem. 
Tuvāka informācija: Edgars Kariks 
Baltijas Studiju Veicināšanas apvienībā 
Tālr. 7 220 669 
E-pasts:aabs@lanet. lv 
Raiņa bulv. 19-241 

Curriculum Resource Center 
Announces 1999 Fall Sessions 
Organized in cooperation with the 
Departments and Programs of the 
Central European University 

Applicants for CRC Sessions must: 
• Be university teachefs and/or professionals (who teach part-

time) in the Social Sciences and Humanities from the region 
who are preparing new or revising previously taught courses; 

• Have sufficient English language ability to participate in 
discussions and use resource materials; 

• Submit an application with all accompanying required 
documents as stated on the CRC application form. 

All costs related to rransportation and acccmmoctation du
ring the sessions will be covered by CRC. 

Curriculum Development Program application, visiting ses
sion schedule and further information on the center's outreach 
activities and resources may be obtained from the CRC offi
ce at the Central European University or through national So
ros Foundations. 

Mailing address: 
Curriculum Resource Center (CRC)/Central European University 
Nador utca 9. H-l 051 Budapest. Hungary; 
Tel: + + ( 3 6 - 1 ) 3 2 7 3189 or3273000; 
Fax: + + ( 3 6 - 1 ) 3 2 7 3190 
E-mail: crc@ceuhu 
WWW address: http://www.ceu.hu/crc/ 

Non-Discrimination Policy 
Central European University does not discriminate on the 

basis of - including, but not limited to - race, color, national 
and ethnic origin, religion, gender or sexual orientation in ad
ministering its educational policies, admissions policies, scho
larship and loan programs, and athletic and other school-
odministered programs. 

Schedule of CRC Sessions 
17 September 1999 
(Is the application deadline for the following sessions) 
• History. 1 - 7 November 1999 
Session will focus on Oral History 
• Economics: 8 -14 November 1999 
Session will focus on Mocroeconomic Stabilization and 

Growth in Central and Eastern European Countries 
•InterrxtftonciMcrogemertf Center 15-21 November 1999 
Session wifl focus on International Human Resource Mana

gement and Organizcrtional Culture 

8 October 1999 
(is the application deadline for the following sessions) 
• Media Studēs: 22 - 28 November 1999 
Session will focus on Information Society and the Internet 
• Medieval Studies: 29 November - 5 December 1999 
Session will focus on Visual Sources in Medieval Research 
• Environmental Sciences and Policy: 29 November - 5 De

cember 1999 

Session will focus on Environmental Issues of the Countryside 

Sikáka informācija "UA" redakcija, Raiņa bulv. 19, 136. telpā. 

Aicinām raksfīfgribošos! 
S t u d e n t i , kas v ē l a s mēģināt k ļ ū t p a r 

l a i k r a k s t a " U n i v e r s i t ā t e s A v ī z e " k o r e s 
pondent iem, l a i p n i a i c i n ā t i r e d a k c i j ā 
Ra iņa b u l v ā r ī 19 , 136. t e l p ā , t ā l r . 7222944 

The Research Support Scheme of 
the OSSF invites applications for 
RSS 2000 grants 

The Research Support Scheme of the OSSF, a part of the 
Soros Foundations network, is aimed at developing academic 
research capacity by supporting original, innovative and high 
quality research in the social sciences and humanities, carried 
out in and concerned with issues particularty affecting Eastern 
and Central Europe, Transcaucasia. Central Asia and Mongo
lia (i. e. "the RSS reģioni. 

The subjects to be supported in 2000 and priorities forthem are: 
Art and Architecture, Cultural and Social Anthropology, Eco

nomics. Education. History, Human Ecology. Environmental Is
sues and Sustainable Development. Law, Unguistics. Literature, 
Philosophy, Political Science, Social Psychology, Sociology. Ur
ban, Rural and Population Studies. 

Priority will be given to researchers under 45 years of age, 
and to multi-disciplinary and comparative projects. 

There will be Co-Operative project Grants from six months to 
two years. 

The amount of each grant will range between US$ 150 to 
US$ 700 per month depending on the level of involvement (full-
time or part-time), qualifications, experience, local conditions 
and the porticular situation of recipients. Under both types of 
support, additional legitimate research expenses (such as field 
research, documentation, travel etc.) may be covered. 

RSS grants are not designed to support extended periods of 
study undertaken in countries outside the RSS region. Researc
hers resident outside the region are eligible only for limited sup
port, preferably as members of group or co-operative projects. 

Further information and official application forms can be 
obtained free of charge from the RSS office, Bartolomejska 11, 
110 00 Prague 1, Czech Republic, or from the Soros Founda
tion - Latvia Educational Advising Center, Raina btvd. 19, room 
243. They are also available via the Internet at hftp:// 
www.rss.cz or on anonymous ftp at address 
mail.rss.cz in directory/pub/appliccrfions. 

The Deadlne for submitting the application 
Is October 18.1999. 

All application materials must be presented 
in original plus two copies and must be in English. 

The RSS Committee will notify applicants of the 
results in June 2000. 

Sīkāka informācija "UA" redakcijā, 
Raiņa bulv. 19, 136. telpā. 

DERMA ĀRSTNIECISKĀS KOSMĒT IKAS KABINETS 
ĢERTRŪDES 30 • 2. STĀVS 

TEL 7310504 • MOB. 9519100 
• TETOVĒŠANA 

UZACU FORMAS IZVEIDOŠANA 
ACU KONTURÜNUU IEZĪMĒŠANA 
LŪPU KONTÚRÜNUU IZVEIDOŠANA 
LŪPU PILDĪŠANA AR DABĪGO KRĀSU 
DZIMU MZÍMITES IZVEIDOŠANA 
TETOVĒJUMI UZ ĶERMEŅA AR HENNU 

10 STUDENTIEM, 

• PROBLEMĀTISKAS SEJAS ĀDAS ĀRSTĒŠANA 
• ĀRSTA KONSULTĀCIJA PAR SEJAS KOPŠANU 
• KĀRPU. PACILLOMU. ASINSVADU LIKVIDĒŠANA 
• ELEKTROEPILĀOJA 

(C3ŅAI AR NEVĒLAMU SEJAS APMATOJUMU) 
• AUSS ĻIPIŅU CAURDURŠANA 
• UZACU FORMAS IZVEIDOŠANA AR PINCETI 

P Í E u A V A J u dAnbu kOSMĒTJkAS JOMĀ. 

TāIr. 2428798 (vaImros) Inese 

Student, qutaussehend, sucht Briejfreundschaft 
(Deutsch oder Eng Lisch). 
Mate. Student, good looking, sks. penpalsJbr 
correspondence (Engl isk or Gerntcin). 

Roman Haas, Fibickova. 6, CZ-568 02 Svitavg 
Czech republic 

Viena no 
iespējām 

Kristus draudze aicina piedalīties sekojošos 
bezmaksas neklātienes (pa pastu) 
Bībeles kursos: 

latviešu valodā: 
Lai Top Gaismai 
Mazā Nometņu ielā 1 - p.k. LTG 
Rīga, LV-1002 

angļu valodā: 

krievu vai vācu valodā: Eastern European Mission & BF 
Heizwerkstrasse 12 
A-1232 Vienna, Austria 

World Bible School 
6404 Paige Rd. 
The Colony, TX 75056 
USA 

World English Institute 
RO. Box 22637 
Little Rock, AR 72221-2637 
USA 

Interesentus lūdzam atsaukties, sūtot savu vārdu, uzvārdu 
un adresi uz vēlamā kursa adresi. 

Nams Audēju ielā 5 

Latvijā ir daudz dažādu jau
natnes organizāciju. Starp tām 
arī JKS - Jaunatnes Kristīgā sa
vienība. Tās Rīgas noda|as mīt
ne ir Audēju ielā 5. 

Šī ir ekumēniska organizāci
ja, kas ir pieejama ikvienam ne
atkarīgi no viņa konfesionālās 
piederības un kurā nepastāv ne 
dzimuma, ne ādas krāsas, ne 
vecuma ierobežojums. Organi
zācija ir atvērta arī tiem, kuri 
vēl nav atraduši savu ceļu uz 
kristietību. 

JKS simbols ir trīsstūris, kura šķautnes apzīmē dvēseles, 
miesas un gara harmoniju. 

Organizācija darbojas kā nodaļu apvienība, un tai ir no
daļas deviņās Latvijas pilsētās: Liepājā, Cēsīs, Ventspilī, Kul
dīgā, Cesvainē, Kandavā, Rīgā, Rojā un Siguldā. 

Iesaistoties organizācijā, jauniešiem iespējams piedalīties 
dažādās programmās. Piemēram, skautu, sporta, izdzīvo
šanas, 7ēn sing (teenager singing - angļu vai.), sieviete un 
vide, reliģiskās domas apmaiņas un citās programmās. 

Interesants un neparasts ir Baltijas jūras valstu jaunatnes 
projekts, kurā iesaistītas Igaunija, Latvija, Lietuva, Krievija 
un Polija ar domu stiprināt šajā reģionā jaunatnes organi
zāciju sadarbību. Šajā programmā ir delegāciju apmaiņas, 
ceļojumi, reģionālā apmācība un tamlīdzīgi pasākumi. Tas 
ir veids, kā apgūt zināšanas par to, kādas ir iespējas un 
pienākumi, darbojoties dažādās jaunatnes organizācijās. 

Ja arī j ū s vēlaties iesaistīties Jaunatnes Kristīgās sa
vienības biedru u n aktīvistu pulkā, zvaniet pa tālruni : 
7-220350 vai ari nāciet uz Audēju ielu 5. 

RE, KĀ! 

Kas patīk viņam? 
Auns. Viņam patīk pārHecinātība, ātrums un cilvēki bez 

kompleksiem, īsāk sakot: jāvalda īstai svelmei! 
Vērsis, Pats galvenais - dod viņam nedaudz laika! Vari 

uzaicināt viņu uz kādu pasākumu. 
D v ī ņ i . Vienkārši klausies, ko viņš saka, un ļauj viņam 

runāt! Pie tam skaties tieši viņam acīs. 
Vēzis. Bez jūtām tev nekas neizdosies. Pilnmēness un 

romantiska mūzika - tas i r vajadzīgs! 
Lauva. Viņam patīk skatīties un redzēt Iznāc no ēnas -

satriecoši apģērbies un uzkrāsojies! 
Jaunava. T e nepieciešams delikāts spēks. Vajag kaut kā 

pārvarēt iedzimto nedrošību! 
Svar i . Svarīga i r mūzika! Viņš dievina romantismu, jau

ku mūziku un saulrietu. 
Skorpions. T iec vaļā no visām "bremzēm"! Viņš sniedz 

visu, bet esi uzmanīga: ari vēlas saņemt visu. 
S t rē ln ieks. Stāsti viņam par ceļojumiem! Tavas ilgas pēc 

ceļojumiem pievilinās viņu. 
Mežāzis . Be cool\ Uzreiz neizrādi, ka viņš tev patīk. Viņš 

i r Iejūgs, taču veiksminieks... 
Ūdensv ī r s . Ļauj viņam spēlēt glābēja lomu! Neesi uzbā

zīga! Viņam i r jāveic pirmais solis. 
Z i v s . Nepadari viņu par ieslodzīto! Ļauj viņam "peldēt". 

Viņš vienmēr atgriezīsies pie tevis un... paliks. 

" U n i v e r s i t ā t e s A v ī z e " 
Redaktore ILZE BRINKMANE 
Tekstus rediģē IEVA JASINSKA 
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Avīzes līdz jums nogādā MAREKS LAUVA 

Adrese: Raiņa bulv. 19, 136. telpa, Rīga, LV-1586 (pastkastīte 
atrodas vestibilā, blakus taksofoniem) 
Tālrunis: 7222944, mājas lapa: http://ieva05.lanet.lv/— luua 
Elektroniskais pasts: luua@lanet.lv 
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s t u d e n t u p a c 
Atkal studijas ir klāt! 

Kā jau katru gadu vasara ir pa
gājusi, un atkal būs jāsāk mācīties. 
Šis mācību gads ir īpašs ne tikai tā
pēc, ka tas ir 199972000. mācību 
gads, kad mēs visi ieiesim jaunajā 
gadsimtā, bet ari tāpēc, ka šogad 
mūsu Universitātei aprit 80 gadu. 
Daudziem no mūsu Universitātes 
studentiem šis ir pirmais mācību 
gads, kad viss apkārt ir vēl tik ne
pazīstams, jauns un aizraujošs. Sa
vukārt citiem tas ir pēdējais mācī
bu gads, kas liekas tik neiespējami 
un skumji, jo tavs studiju laiks drīz 
beigsies. Pārējiem studentiem tas 
ir studiju laika vidus, kad vēl ir tik 
daudz iespēju pierādīt sevi un ap
zināt visas augstskolas piedāvātās 
iespējas sevi pilnveidot. Mūs visus 
vieno tas, ka esam lielākās un vie

nas no vecākajām augstskolas -
Latvijas Universitātes - studenti, 
kuriem šogad būs daudz iespēju 
pierādīt to, ka mums rūp mūsu 
augstskolas nākotne, ka mums rūp 
mūsu studijas un ka mēs esam vie
noti savā starpā. Centīsimies 
izmantot šos mūsu studiju gadus, 
lai pilnveidotu ne tikai savas zinā
šanas, bet ari veicinātu savas sa
biedriskās aktivitātes un sniegtu 
lielāku atbalstu savas augstskolas 
Studentu pašpārvalžu aktivitātēm. 
Latvijas Universitātes Studentu 
padome novēl Jums veiksmīgu, 
pilnvērtīgu un labām sekmēm pār
pilnu jauno mācību gadu! Ceram uz 
mūsu kopīgo un veiksmīgo sadar
bību tavu studiju laikā! 

I L O N A B A U D A 

Vai mēs pieļausim 
maksas augstāko 
izglītību Latvijā ? ? ? 

Latvijas Universitātes 80 gadu 
jubilejas svinības studentu garā 

Šogad septembri mūsu Universitāte atzīmē 80 gadu jubileju. Studen
tu padome ir nolēmusi šo grandiozo svinību ietvaros rīkot "Jubilejas svēt
kus" studentiem. Šī gada 18. septembri pīkst 21.00 LU studentiem būs 
iespēja sanākt kopā Ķīpsalas hallē un atzīmēt Universitātes dzimšanas 
dienu. Tās būs īstas dzimšanas dienas svinības ar dāvanām, atrakcijām, 
dejām un ieeju visiem par brīvu. Mēs varēsim priecāties kopā ar Time 
After Time, Līviem, Jauno Mēnesi un Aristoteli līdz pat rīta agrumam. 
Visiem būs iespējas saņemt dāvanas un balvas no pasākuma organizētā
jiem (no mums) un atbalstītājiem. Tātad neaizmirsti -18. septembris, 
pīkst. 21.00, Ķīpsalas halle! 

Tikšanās vietu mainīt nedrīkst! I L O N A 

Nu, sveiki atkal mani mazie draudziņi. Redzu un jūtu, ka bijāt noilgo
jušies pēc viena kārtīga KNZ konkursa'. Noslaukiet puņķainos degunus 
un izmetiet mitrās salvetes, jo atkal būs jāpalauza sava mazā galviņa. Šī 
vasara taču mums visiem bija tik raiba un dāsna. Katrs varēja mēģināt 
piepildīt savu mazo zilo sapnīti, kabatu un vēderu. Cik nu katrs to izda
rīja, tas lai paliek viņa ziņā, bet KNZ gan ir pamatīgi pastrādājis un sa
strādājis dažādas jautras lietiņas. Kurš tusnīs ir paspējis izpirkt aptieku 
ortopēdisko apavu krājumus, kurš pastrādāt ogļu šahtā. Ir jau, protams, 
daudzi citi darbiņi padarīti. Kā piemēru var minēt kaut vai Latvijas me
žonīgāko vasaras upju iekarošanu Salacā un Ogrē. Par to būs atsevišķa 
saruna. Neskatoties uz to, ka nu jau ir pagājis kāds laiciņš kopš pēdējā 
konkursa, savus varoņus un uzvarētājus KNZ neaizmirst. Atkal gan ne-
uzpērkamo žūrijas komisiju māc šaubas (Laimas pulksteņa testi) par 
dažu konkursantu lojalitāti un godīgumu. Tāpēc arī bez sirdsapziņas pār
metumiem paziņojam ka biedrene I. Dzene tiek diskvalificēta uz trijām 
kārtām par krāpšanos. Šoreiz uzvarētāju nav. Ir tikai viens otrās vietas 
ieguvējs - Oļegs Barons. Loģiski, ka otrajai vietai balva nepienākas. Pā
rējie dalībnieki var asināt zīmuļus nākamajai kārtai. Pareizās atbildes 
šoreiz nespēja atkost pat dators, tāpēc nav brīnums, ka visas Ilzes un 
Raimondi vēl arvien slauka asaras. Un tātad iepriekšējās kārtas atrisinā
jumi: 1 a), 2 a) un ari b), 3 c). Apgrūtinošie šīs kārtas jautājumi būs sais
tīti ar šis vasaras KNZ piedzīvojumiem (kaut vai daļēji). Kā māca paru
na, katrs pats savas nelaimes kalējs, tāpēc ķeraties vien klāt jautāju
miem. 

1. Kurš no KNZ vecbiedriem visu saulaino vasaru bija spiests 
pavadīt invalīda ratiņos, izmēģinot jaunus ortopēdiskos apavus? 

a) kā jau katru vasaru, skandalozi slavenais Ustups; 
b) KNZ sekretārs A. Kalniņš - viņu nolīga LSA; 
c) tik tizls var būt tikai rasists Melders; 
d) Melnis vienkārši gribēja izkrāpt apdrošināšanas naudu. 

2. Kādas ģeniālas atziņas guva nenogurdināmie KNZ ornito
logi braucienā pa Salacu? 

a) nesen Valmieras apkārtnē nokritušajā meteorītā 
atrodas ūdens; 

b) sapalus var veiksmīgi pievilināt ar B. S. Švinska 
sporta čību smaku; 

c) katrā pieturvietā laivotājus sagaida vismaz viens 
bagāžas nesējējs nēģeris (gods un slava SNBLU 
- Salacas Nogurušo Braucēju Labsajūtas Uzlabotāji). 

3. Kurā pasaules nostūri savu melno darbiņu labi paveica KNZ 
"bērnu mīļi" (vārdos nesauksim)? 

a) saules, un ne tikai, pārpildītajās Havaju salās; 
b) kaut kādā mistiskajā "Mežezerā" vai "Ezerzemē"; 
c) tas nebija iespējams, viņus sen bija atšifrējuši 

sašutušie vecāki un modrā bērnu policija. 

Uzvarētāji, kā jau vienmēr, varēs iegrābties un parakāties B. S. Švin
ska melomāniskajā disku kolekcijā pēc alkatības pakāpes. Nu ko, mazie 

. . . . . ... drauģeļi un draugaļas, tad uz 

[ SP l a p u v e i d o j i s 6 iedzīti! Jā gan. 
E d g a r s M e l n i s V ienmēr Jūsu K N Z 

Katra jauna valdība nāk ar jau
niem lēmumiem. Andra Šķēles val
dība jau ir sevi pierādījusi kā vis
notaļ kardinālu lēmumu pieņēmē
ju. Šī valdība vasaras laikā, kad stu
dentiem ir brīvlaiks, mēģināja veikt 
manipulācijas ar Latvijas Univer
sitāti un Rīgas Strādina universi
tāti (Medicīnas akadēmiju), cenšo
ties šo abu augstskolu vietā izvei
dot jaunu augstskolu. Pašlaik ir pie
ņemts lēmums par Rīgas Strādina 
Universitātes pievienošanu mūsu 
augstskolai, saglabājot Latvijas 
Universitātes vārdu. Diemžēl, ar to 
valdības kardinālie lēmumi nav bei
gušies! Andra Šķēles valdība vēlas 
ieviest maksas augstāko izglītī
bu! Valdība uzskata, ka ir nelietde
rīgi dot jauniešiem iespēju studēt 
par valsts līdzekļiem. Tā uzskata, 

ka jauniešiem vai to vecākiem ir jā
atrod iespēja, kā pašiem apmaksāt 
savas studijas augstskolā, vai ari jā
ņem no valsts studiju kredīts, lai 
tomēr varētu iegūt augstāko izglī
tību. Kā gan mēs varam ticēt tam, 
ka studiju kredīts būs pietiekams 
visiem studēt gribošajiem? Katrai 
augstskolai ir piešķirts konkrēts 
studiju kredīta apjoms, neļaujot 
mums izvēlēties, kurā augstskolā 
mēs vēlamies mācīties, izmantojot 
studiju kredītu. Vai mēs vēlamies 
pieļaut šādas situācijas izveido
šanos? Vai mēs vēlamies mak
sas izglītību? Latvijas Universi
tātes Studentu padome nevēlas, lai 
tiktu ieviesta maksas izglītība, jo 
uzskata, ka tas pārvērtīs augstāko 
izglītību par elitāru izglītību, kas 
liegs iespēju studēt visiem, kas to 

vēlas un kas to spēj. Šī iemesla dēļ 
kopā ar Latvijas Studentu Apvie
nību mēs gatavojam studentu pro
testa demonstrāciju šī gada 
16.septembri, kad uz Rīgas ielām 
izies visu Latvijas augstskolu stu
denti. Mums ir jāparāda un jācīnās 
par savām interesēm iegūt augstā
ko izglītību. LU Studentu padome 
lūdz savas augstskolas studentus 
nepalikt vienaldzīgiem un atsauk
ties mūsu aicinājumam doties de
monstrācijā. Kopīgi mēs varam pa
nākt daudz vairāk nekā katrs atse
višķi. Tāpēc sekojiet informācijai 
un esiet gatavi doties ielās! 

S t u d e n t u padomes 
priekšsēdētāja 

I L O N A B A U D A 

Trīs dienas Kolkas monstru ielenkumā! 
L ai jūs nemaldina virs

raksts, dārgie lasītāji, jo šis 
atkal būs viens no tiem pa

rastajiem stāstiem par ikgadējiem 
Studentu padomes rīkotajiem se
mināriem. Ja statistika un atmiņa 
neviļ, tad šis jau bija piektais semi
nārs, kurš bija veltīts studentu paš
pārvaldēm un to aktīvistiem, kurš 
notika no 27. līdz 29. augustam. Kā 
paši redzat, tas jau kļūst par neiz
nīdējamu tradīciju, kā ari dažas ci
tas lietas, kuras ir saistītas ar šiem 
semināriem. Tik nopietnam pasā
kumam, saprotams, tika organizē
ta ļoti rūpīga atlase KNZ vadībā. Va
rat ticēt vai nē, bet no milzīgā pūļa 
tika atlasīd 19 cilvēki (pat daži eko
nomi), un tie, kas nepaspēja uz au
tobusu, protams, ka ir absolūti ne
veiksminieki. Tā, laimīgi sakāpuši 
autobusā, konkursu izturējušie ri
poja pretī tumšajiem Kolkas siliem, 
pa ceļam apdzīdami ne vienu vien 
automašīnu. Nepagāja ne 4 stun
das, kad, skanot kopīgi dziedātām 
dziesmām, autobuss izripoja cauri 
Kolkas iedzīvotāju uzceltajiem go
da vārtiem un orķestra pavadījumā 
apstājās pie pārsteidzoši labi sakop
tas pieczvaigžņu viesnīcas. Jāsaka, 
ka, zinot par sagaidāmajiem Kolkas 
sporta svētkiem, SP sporta aktīvis
ti jau bija sagatavojušies vismaz di
vām disciplīnām - riteņbraukšanai 
un volejbolam. Bagāžas nesēju dēļ 
(droši vien vietējie bija tos uzpir-
kuši) riteņbraukšana atkrita, jo 
veiksmīgi tika salocīta riepa. Tas 
gan netraucēja semināra dalībnie
kiem iejusties Kolkas atmosfērā. 
Vakariņojot vietējā kafejnīcā, at
plauka pat vissadrūmušākās sejas. 
Tā ari pirmajā vakarā pēc seminā
ra atklāšanas un draudzīgas dažu 
neiepazīto iepazīšanās visi devās 
gulēt, nobrieduši milzu darbiem 
turpmākajās dienās. Austot ritam, 
dažs labs gan nepamodās sev pa
redzētajā vietā, taču tas strādātprie-
ku nemazināja. Laikam jau iepriek
šējā vakara kailpeldes bija nākušas 
par labu. Brokastis un atpūta mijās 
viena pēc otras, līdz beidzot uzkrā
tie spēki varēja izlauzties ražīgā 
darbā. Jau pie pašpārvalžu prezen
tācijām atklājās dažādi trūkumi un 
visvisādi melni varas uzurpēšanās 
nodomi. Nekavējoties tika izveido
tas darba grupas un sadalīti pienā
kumi - LU 80 gadu Jubilejas svēt
ku darba grupa, studentu demons

trāciju darba grupa, 
kā arī Radio KNZ dar
ba grupa. Visiem 
spilgti paliks atmiņā 
SP priekšsēdētājas 
elpu aizraujošais stās
tījums par Unibanku 
un ar to saistīto Stu
dentu banku. Diem
žēl to pārtrauca 
zvans, kas aicināja vi
sus pusdienās. Tā
dam kārdinājumam 
nespēj pretoties ne
viens. Sātīgās pusdie
nas, no kurām savu 
daļu dabūja ari vietē
jie Enkuri (tā Kolkā 
sauc suņus) un kāds 
Igaunis, stipri mazi
nāja SP cīņas sparu. 
Tas arī ietekmēja 
sportistu sniegumu 
vietējā sporta pasāku
mā. Jau iesildīšanās ar 
pildbumbām vien 
mūsējos izsita no 
līdzsvara. Turpmāko 
nožēlojamo skrieša
nu pakaļ bumbām un 
dvieļiem nav vērts pat pieminēt. 
Vienīgais, kas atsvēra piedzīvoto 
morālo krahu, ir veiksme totaliza
torā, kur divas apburošas SP blon
dīnes veiksmīgi vinnēja biļetes uz 
vietējo balli. Vakariņu laikā tika ap
spriesti sakāves iemesli, un visi no
nāca pie vienota secinājuma - spē
cīgs spraigpartneru un personību 
trūkums. Nepaspēja pie viesnīcas 
iekurties ugunskurs un izcepties 
kartupeļi, kad blondīnes bija no bal
les atpakaļ ar vakara pārsteigumu 
- vietējo burvju mākslinieku. Ne
pārprotami, ka turpmākā vakara daļa 
izvērtās ļoti interesanta. Tika stās
tīti visneticamākie stāsti un rādīd 
visdažādākie triki. Paši intriģējošā
kie šoreiz izrādījās pakrišana zem 
ceļaruļļa, cigarešu dzēšana gan uz 
mēles, gan acī. Bija arī dd sīkumi, 
bet viss aizraujošākais sākās tad, kad 
mākslinieks, neprasot papildus sa
maksu, parādīja kroņa numuru - ar 
mēli apdzēsa ugunskuru. Nepārpro
tami, ka šāda veida priekšnesumi at
stāja milzīgu iespaidu uz klātesoša
jiem. Pēc vairākkārtējiem māksli
nieka lūgumiem pat skopais Melnis 
padevās un aizdeva savu magneto
lu balles DJ. Jāuzteic Uno Strazdiņš, 
kurš bez jebkāda pamudinājuma 

ziedoja fotoaparātu ar dažādiem ob
jektīviem kopējas spordstu bildes 
uzņemšanai. Par adīdzību vietējie 
apsolīja atsūtīt vismaz dažas no at
tīstītajām bildēm. Priecē fakts, ka 
visu mākslinieka uzstāšanos atļā
vās apmaksāt Saivas jaunkundze 
(ekonomiste)! Rīta gaismai austot 
atklājās, ka ir palicis maz laika, lai 
iepazītu Kolkas ievērojamākās ar
hitektoniskās būves, tāpēc šis dar
ba grafika punkts tika izslēgts. Ap
kopojot darba grupu paveikto, va
rēja secināt, ka seminārs nav veld 
organizēts, jo dažādas idejas bira kā 
no pārpilnības raga. Katrai problē
mai tika atrasti vismaz trīs plāni, 
kā iziet no situācijas. Tā tas vilkās 
līdz pat pusdienu glābējzvanam, 
pēc kura līdz pat autobusa atbrauk
šanai visi gremdējās skaistās atmi
ņās par vakardienas šovu. Mājup
ceļš Edz Rīgai bija nogurdinošs, tā
pēc ari pa ceļam visi laicīgi atvadī
jās no Inta Mežjāņa, kurš tika pa
mests meža vidū. Seminārs ir bei
dzies, bet, manuprāt, visi sirdī sa
glabās gaišas atjriiņas un mēģinās 
realizēt semināra idejas dzīvē. Uz 
tikšanos nākamvasar. 

Vienmēr Jūsu 
B. S . S V I N S K I S . 
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